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Sjømatbedriftene, er en landsdekkende nasjonal og politisk uavhengig arbeidsgiver- 
og næringsorganisasjon for fiskeri- og havbruksnæringen. Vi representerer alle ledd i næringen 

– fra produksjon til salg. Vårt formål er å utvikle sjømatnæringen på en miljømessig, sosialt 
og økonomisk bærekraftig måte.

Alle bedrifter som produserer eller omsetter fisk og sjømat kan bli medlemmer i 
Sjømatbedriftene. Sjømatbedriftene har i dag medlemsbedrifter innen områdene eksportører, 
grossister, foredlingsbedrifter, fiskemottak, slakterier, detaljister og oppdrettere. Vi ivaretar 

medlemsbedriftenes felles interesser av næringspolitisk, økonomisk og faglig art. 
Fagbladet Norsk Sjømat er en del av dette arbeidet.

Sjømatbedriftene har et styre av tillitsvalgte og egne fagutvalg.
Administrasjonen sitter i Trondheim.

Fiskerimessa som den også omtales som går nå av stabelen om noen 
dager, og igjen så har tusenvis tatt turen til Trondheim for å delta på 
stand eller bare se, lytte og prate.

Nor-Fishing er blant de aller største messer som arrangeres her i landet 

på fiskerisiden, og at det er mange som finner både program og utstil- 
lere interessant viser det jevnt over høye besøkstall.

For Trondheim som by er denne messen også svært viktig, med de mange 
tusen som kommer for å delta og besøke messen skaper det store ring-

virkninger også for næringslivet i Trondheim. Hotell og restauranter opplever alle «fulle hus» 
disse dagene, og det er selvsagt gledelig for byen og næringslivet her.

Mange har nylig avsluttet sin sommerferie, og er tilbake til det som etter alle solemerker 

kommer til å bli nok en travel høst. Jeg håper alle har fått ladet batteriet, og er klar for de små og 
store utfordringer som kommer. Jeg håper mange vil komme til Trondheim i august for å delta på 
Nor-Fishing.

Jeg gleder meg i alle fall til å treffe mange av dere på Nor-Fishing.

Nor-Fishing samler aktører fra både inn og utland
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Én av de store sakene norsk havbruksnæring venter 
på er regjeringens Havbruksmelding. Meldingen er 
bebudet fremlagt i løpet av neste vår. Det er liten tvil 
om at det allerede skjer mye i kulissene.  Her gjelder 
det å være våken. Alle kikkerter må være �ninnstilt 
og radarene må være påskrudde. Om ikke, risikerer 
vi å bli ta� på sengen, på det som kan bli tidenes blå-
mandag. 

I et Teams-møte den 20. juni ble vi presentert utred-
ningen om forholdet mellom Tra�kklyssystemet og 
kvalitetsnormen for villaks. Det ble understreket at 
rapporten er et premiss og et «faglig grunnlags- 
notat», for Havbruksmeldingen. Det er mange ting 
i rapporten det er verdt å være sterkt bekymret over. 
Dersom tiltakene som fremmes i rapporten blir de 
samme tiltakene som fremmes i den bebudede stor- 
tingsmeldingen, vil de�e kunne få katastrofale konse-
kvenser for havbruksnæringen.

Rapporten bærer kraftig preg av at Klima- og miljø- 
departementet vil ha en sterkere rolle i akvakulturfor-

valtningen. Et av de sterkeste indikasjonene på de�e 
fremkommer på side 70 i rapporten. Der foreslås 
endring av PO-forskriften § 8: «Nærings- og �skeri- 
departementet i samråd med Klima- og miljødeparte- 
mentet vurderer om miljøpåvirkningen i et produksjons- 
område er akseptabel, moderat eller uakseptabel». 

Det betyr at Klima- og miljødepartementet vil få 
betydelig mer makt og myndighet, og dermed bli 
likestilt med Nærings- og �skeridepartementet, hva 
kommer til karakterisering i TLS. Forvaltningen av 
næringen vil bli enda mer fragmentert, og nærings- 
aktørene blir i enda større grad en kasteball i byrå- 
kratiets klamme hender. 

I gjennomgangen av rapporten ble det presentert �re 
hovedtiltak som skulle styrke miljøforvaltning av 
akvakulturnæringen. De �re tiltakene var: 

• Utrede hvordan trafikklyssystemet påvirker ar-
beidet med å oppnå målene sa� i kvalitetsnorm 
for villaksen. (Rapporten som det vises til i denne 
artikkelen). 

“Det er mange 

ting i rapporten 

det er verdt å 

være sterkt 

bekymret over.” 
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DEN OPPDRETTSFIENDTLIGE 
EMBETSSTATENS FREMVEKST

Sommeren er på hell, og det er snart bare ett år igjen til stortingsvalget. 
Det viktigste stortingsvalget på lenge. Før stemmene blir talt opp 8. september 2025, 

er det likevel mange kamper igjen å kjempe. Én av de store kampene er 
å forhindre embetsverkets tilraning av mer politisk makt.

TEKST: ROBERT HOLMØY ERIKSSON, ADMINISTRERENDE DIREKTØR I SJØMATBEDRIFTENE

Robert Holmøy Eriksson,
adm. direktør i
Sjømatbedri�ene



“Arbeidsgruppen 

understreker at 

gult lys i dagens 

system kan gi 

brudd på 

Kvalitetsnormen 

på grunn av 

lakselus alene, 

og det anbefales å 

redusere grensen 

mellom gult og 

rødt lys �a 30 

pst. til 20 pst.” 

• Legge et løp for å utarbeide kriterier for å inklu-
dere sjøørreten i tra�kklyssystemet. 

• Utrede hvordan lokalitetsstruktur kan endres med 
sikte på å besky�e enkelte bestander av Atlanter-
havslaks som er særlig utsa� som følge av lakselus 

• Følge opp det pågående arbeidet med et helhetlig 
og mer e�ektivt system for overvåkning og u�ak 
av rømt oppdre�s�sk og fremtidig krav til felles 
løsning for å spore �sken. 

Det er også verdt å gjengi noen av hovedkonklu- 
sjonene i rapporten. La meg starte med konklu- 
sjonene kny�et til selve fargeleggingen av tra�kklys- 
systemet. Arbeidsgruppen understreker at gult lys i 
dagens system kan gi brudd på Kvalitetsnormen på 
grunn av lakselus alene, og det anbefales å redusere 
grensen mellom gult og rødt lys fra 30 pst. til 20 pst. 
De�e for å redusere risiko for brudd mot delnorm 
høstbart overskudd. Det argumenteres videre for at 
risikoen for brudd på Kvalitetsnormen i enkeltbe-
stander innen et produksjonsområde, kan inkluderes 
i fargeleggingen. 

For å redusere miljøpåvirkningen fra akvakultur mente 
Havbruksutvalget at det bør innføres y�erligere til-
tak. De foreslo på denne bakgrunn at det innføres 
en handlingsregel for å oppnå de�e. Det å innføre en 
handlingsregel for bærekra� trenger isolert se� ikke 
nødvendigvis, å være noen dum ide. Det forutse�er 
imidlertid at handlingsregelen blir riktig utformet. 
Skulle derimot arbeidsgruppens tiltak få rotfeste og 
dermed bli førende for Havbruksmeldingen, kan 
de�e imidlertid føre riktig galt av sted. De argumen-
terer sterkt for at dagens nedtrekk er for lite til at 
smi�epresset reduseres tilstrekkelig og fort nok, til at 
bestander med brudd i røde områder kan nå målene 
i Kvalitetsnormen. Derfor konkluderer de med at det 
bør vurderes å øke nedtrekkets størrelse. 

Andre forslag som det også pekes på i rapporten, er 
bedre samkjøring mellom tra�kklysordningen og 
Kvalitetsnormen, og at de�e kan oppnås gjennom 
formelt å inkludere, som nevnt, miljømyndighetene i 
den endelige fargeleggingen. Det er her verdt å merke 
seg at arbeidsgruppens primære forslag til løsning in-
nebærer en større endring i både kriterier for farge-
leggingen, og i handlingsregelen som utløses av rød 
og gul vurdering. 

Vi har nå levd med tra�kklyssystemet i om lag 7 år (si-
den 2017), og vi har ha� til sammen �re lysse�inger. 
Vi kan alle være enige om at dages nedtrekk på 6 % 
ikke har gi� den e�ekten myndighetene hadde håpet. 
Sjømatbedri�ene advarte allerede fra starten mot in-
nretningen av tra�kklyssystemet. Alt tyder dessverre 
på at vi �kk re�, og at metodene som brukes ikke har 
vært presise nok. En serie med nedtrekk har ført til, 
slik Sjømatbedri�ene har hevdet hele veien, at opp- 
dre�erne på Vestlandet har kommet fullstendig i 
bakleksa. I realiteten innebærer dagens system en 
seigpining og avvikling av oppdre�snæringen i de�e 
området. 

Et av hovedproblemene med innretningen av dagens 
tra�kklysordning er at den skjærer alle anlegg i et pro-
duksjonsområde over en kam. Sjømatbedri�ene har 
gang på gang hevdet at ordningen er hinsides enhver 
fornu� i forhold til enkeltanlegg. Slik ordningen har 
bli� praktisert så langt vil anlegg med gode resultater 
ikke premieres - til tross for at det er investert og job-
bet mye med å forbedre både �skevelferd og negativ 
miljøpåvirkning. Faktum er at den kollektive avstraf-
felsen har få� råde. 

På motsa� side er problemet at enkelte aktører, som er 
så heldige at de ligger i et grønt produksjonsområde, 
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kan gi seg ka�a i å investere i bærekra�ig produksjon. 
De trenger ikke bry seg med å forbedre miljøpå-
virkning og �skevelferd, men får likevel muligheten 
for økt produksjonsvolum som følge av andres ar-
beid og investeringer i produksjonsområdet. 

Partner og advokat i SANDS, Halfdan Mellbye, ut-
taler i de�e nummeret av Norsk Sjømat (Advokatens 
hjørne): «Etter en g jennomgang av denne rapporten er 
det etter min oppfatning grunn til å advare sterkt mot en 
fortsatt utvikling der de ansvarlige politiske myndighetene 
gir fra seg styringen av akvakulturnæringen til beslut-
ninger basert på ulike tekniske beregninger foretatt av et 
anonymisert forvaltningsapparat uten politisk ansvar.» 

Han skriver videre: «Innenfor trafikklyssystemet tref-
fes det i dag sterkt inngripende vedtak overfor både en-
keltbedrifter i akvakulturnæringen og næringslivet langs 
kysten uten at politisk ansvarlige myndigheter foretar de 
avveiinger mellom næringshensyn og miljøhensyn som 
skal foretas i et demokratisk samfunn.»

Jeg deler Halfdan Mellbyes betraktinger og konklu- 
sjoner fullt og helt. Han tre�er spikeren på hodet, og 
det bør ikke herske noen tvil om at det er helt andre 
grep som må tas overfor tra�kklyssystemet enn det 
rapporten fra arbeidsgruppen anbefaler. Det er mildt 
sagt oppsiktsvekkende at forvaltningens argumen-
tasjon om å �erne vesentlige deler av forvaltningen 
av akvakulturnæringen fra ansvarlige politiske myn-
digheters kontroll og ansvar, har få� passere det 
politiske nåløyet. Det er på tide at politikerne våkner. 
De må skjønne at det er politikernes oppgave å styre 
embetsverket. Det er ikke embetsverk og forvaltning 
som skal styre politikerne. Det kan nesten virke som 
om dagens politikere, som regjeringen består av, ikke 

har skjønt de�e grunnleggende demokratiske prin-
sippet. 

I starten av juli hadde Ilaks.no en god artikkel hvor 
forskerne fremhevet den store usikkerheten knyt-
tet til spørsmålet om en redusert produksjon i opp- 
dre�snæringen vil hjelpe villaksen noe som helst. 
Denne artikkelen bare forsterker vårt poeng om at 
det er avgjørende viktig at beslutningene fa�es av 
politisk ansvarlige myndigheter e�er en avveiing 
mellom miljøhensyn og næringshensyn. 

For at det ikke skal herske noen tvil: Oppdre�s- 
næringen skal selvsagt arbeide for å redusere si� 
miljøavtrykk, og vi har et ansvar for å bidra til en 
bærekra�ig villaksstamme. Sjømatbedri�enes klare 
mening er at de�e best ivaretas ved å legge til re�e 
for teknologiutvikling og ikke nedbygging – da kan 
man oppnå forbedringer i miljøtilstanden samtidig 
som man oppnår økt verdiskaping i næringen og økte 
investeringer i teknologiutvikling – det er ikke bare 
vinn-vinn, men faktisk vinn-vinn-vinn. 

Næringen har all grunn til å ta advarslene fra Halfdan 
Mellbye på det dypeste alvor, og Sjømatbedriftene 
har en stor oppgave foran seg med å bidra til at 
trafikklyssystemet reformeres slik at politisk an- 
svarlige myndigheter tar de reelle beslutningene. 
De�e blir en viktig sak for oss i tiden fremover. Ar-
beidet fra vår side har startet med den største kra� 
og oppmerksomhet. Tar vi ikke kampen er jeg redd 
for at når historiebøkene skal skrives i fremtiden så 
vil vår tidsperiode bli omtalt som: «Den oppdre�s- 
og nærings�endtlige embetsstatens fremvekst». Det 
er på høy tid å få stoppet forvaltningens tilraning av 
politisk makt og myndighet. 

“På motsa� 

side er problemet 

at enkelte 

aktører, som er 

så heldige at de 

ligger i et grønt 

produksjons-

område, kan 

gi seg ka�a i 

å investere i 

bærekra�ig 

produksjon.” 
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Marinearkitekter, o�shore- og akvakultureksperter 
og andre har brukt mange år hos Aqualoop på å ut-
vikle den nye og proprietære løsning for akvakultur 
i åpent hav – Aqualoop Big Dipper. Løsningen har 
kapasitet til å produsere opptil 20 000 tonn atlan-
tisk laks per år. Aqualoop Big Dipper er designet 
for bruk hvor som helst på planeten jordens hav og 

under alle værforhold, og den inneholder alle nød-
vendige stø�esystemer for optimal biologisk pro-
duksjon av �sk. 

Gründer og styreleder i Aqualoop, Håvard Wollan, 
forteller at de først og fremst har fokus på atlantisk 
laks, men påpeker at Aqualoop Big Dipper kan 
brukes til biologisk produksjon av annen �sk i alle 
havtemperatursoner.

Sjømatbedri�enes administrerende direktør, Robert 
Holmøy Eriksson, var en av de utvalgte som var invit-
ert og �kk æren av å overvære testen av havmerden. 
Modellen som ligger majestetisk ute i bassenget, er 
av Aqualoop Big Dipper 500 HS16. I tillegg til kapa-
siteten på 20 000 tonn laks, inneholder den også et 
integrert storsmolt-anlegg. 

Eriksson er tydelig imponert over det han ser, og er 
samtidig klinkende klar på hva som er den største 
utfordringen. 

– Det vi har vært vitne til ved denne testen er at tek-
nologien og løsningen ser ut til å fungere helt billed-
lig. Det er kun rammevilkårene som må på plass. 
Vi trenger re� og sle� visjonære og handlekra�ige 
politikere for at vi kan realisere et ny� industrieven-
tyr, sier Eriksson, og fortse�er: 

– For det første trenger vi å få på plass det regulator-
iske rammeverket for havbruk til havs. Videre er vi 
helt avhengig av at politikerne blir med på spleise- 
laget, og kommer med risikoavlastende tiltak. Sjø- 
matbedri�ene har derfor vært tydelig, fra første dag, 
på at man bør innføre grunnrenteska� for havbruk 
til havs. 

Aqualoop Big Dipper er snart halvveis inn i testingen av fullskalamodellen.
Like før sommeren inviterte teknologiutvikleren Aqualoop et knippe av sine viktigste 

samarbeidspartnere til å bivåne testen i SINTEFs havlaboratorium i Trondheim. 
Så langt, ingen røde flagg, alt ser ut til å gå etter planen. 

TEKST: ROBERT H. ERIKSSON, SJØMATBEDRIFTENE. BILDER: AQUALOOP AS

- Vi trenger visjonære og handlekra�ige 
politikere for å realisere

ET NYTT INDUSTRIEVENTYR  

Håvard Wollan, gründer 
og styreleder i Aqualoop.
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Teori og praksis ser ut til å stemme
Håvard Wollan, styreleder i Aqualoop, forteller at 
teoriene ved skrivebordet stemmer så langt godt 
overens med det som skjer ute i bassenget.

– Ting ser ut til å gå akkurat som forventet, men 
vi lærer alltid noe ny�. Men heldigvis har det ikke 
dukket opp noen røde �agg så langt. De�e er en 
veldig viktig milepæl for oss, at vi får bekre�et at vårt 
design fungerer som tiltenkt, sier Wollan.

Modellen har ligget i bassenget siden slu�en av 
mai (besøket ble gjennomført 6. juni). Ole David 
Økland i SINTEF er den som leder testingen, og 
forteller ivrig om de testene som er utført så langt. 
Han forklarer at de har se� nærmere på hvordan 
konstruksjonen responderer i over�aten i såkalt 
moderat vær, og at resultatene har vært akkurat slik 
de har ønsket at de skulle være. 

– Testene vi har gjort uten strøm, og så langt har vi 
ikke mø� på noen overraskelser. Men elementene 
kan jo bevege seg i forhold til hverandre, så vi har 
kjørt en del tester der vi fremprovoserer det for å se 
virkningen av det.

– Merden er å�ekantet, så vi tester hvordan virknin-
gen er, avhengig av hvilken retning bølgende tre�er, 
forklarer Økland, og legger til at modellen uken e�er 

besøket skal senkes ned mot 20 meter for videre 
testing. 

Fortsatt ting å gjøre med designet
Moss Maritime er ansvarlig for design og utvikling 
av Aqualoop Big Dipper. Viseadministrerende direk- 
tør Jan Korsnes, forteller at mye fremover er upløyd 
mark.

– Alt kan ikke testes i bassenget i første omgang. Ut-
vikling av nye konsepter er en tidkrevende prosess 
over ulike faser. I e�erkant av testing i bassenget må 
vi, i samarbeid med SINTEF og Aqualoop, se på de 
avvikene som må�e ha oppstå�, sier han.

– Det vil helt klart være ting vi er nødt til å gripe 
fa� i. Det er fortsa� ting i selve designet som ikke 
er hunder prosent løst. Dette knytter seg først og 
fremst til not-systemene, som i havmerd er på en 
måte upløyd mark, mener Korsnes.

Korsnes forteller at det blir viktig å se at konstruk- 
sjonen beveger seg på en fornuftig måte, og han 
understreker viktigheten at vanngjennomstrøm- 
ning og distribusjon må være sånn at �skevelferden 
ivaretas på en god måte. 

Kloke hoder
Utviklingen av Aqualoop Big Dipper har pågå� 
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“De�e er en 

veldig viktig 

milepæl for oss, 

at vi får bekre�et 

at vårt design 

fungerer som 

tiltenkt.”



siden 2017, og i 2023 �kk Big Dipper designet den 
første godkjenningen og serti�seringen av DNV.

Aqualoop har alliert seg med en rekke aktører for å 
nå sine ambisiøse mål til havs. Selskapet samlet ak-
tørene SINTEF, Moss Maritime, Sjømatbedri�ene 
og Atea for å bivåne testingen i havbassenget.

– Her har vi med oss de beste miljøene og de 
klokeste hodene, og vi holder til i oppdre�snasjonen 
Norge. Det er et fantastisk utgangspunkt gi� våre 
ambisjoner. Med et unikt design ønsker vi i tillegg å 
bli ledende på både bærekra� og intelligent sjømat-
produksjon, sier Wollan.

Han forteller videre at han og Aqualoop tror at akva- 
kultur i åpent hav representerer en transformasjons- 
mulighet. 

– Livet i havene våre er viktig for den globale kar-
bonbalansen, og livet i havene våre er en viktig kilde 
til sunn og mer bærekra�ig mat. Jeg er sterk i troen 
på at akvakultur i åpent hav vil vise seg å være en an-
svarlig og lønnsom måte å produsere bærekra�ig 
marin mat samtidig som vi ivaretar havets dyreliv, 
avslu�er Håvard Wollan styreleder i Aqualoop. 
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med oss de beste 

miljøene og de 

klokeste hodene, 

og vi holder til 

i oppdre�s-

nasjonen 

Norge.”
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Nils Torsvik, tidligere 
redaktør i Fiskeribladet.
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Begrensningene som Stortinget har satt for eier- 
konsentrasjon og kapasitet vil ikke få noen betyd-
ning for utviklingen vi har sett mot større andeler 
på stadig færre hender og økende kvotetak på far-
tøynivå. Et f lertall på Stortinget har riktig nok sagt 
at det vil oppstå spørsmål om kvotetak og eierkon-
sentrasjon, men overlater spørsmål om innretnin-
ger til forvaltningen. Og, som Riksrevisjonen har 
avslørt i sine rapporter, vet vi hvordan en slik opp- 
følging ender.  

Til alle som ikke har strukturert til nå, er de�e en 
oppfordring til; «løp og kjøp så snart som mulig». 
Ordningen som regjeringen har foreslå� og som 
Stortinget har slu�et seg til, vil være for god til ikke å 
beny�e seg av. Og prisene frem til 2032 vil garantert 
øke! Strukturordningen er fortsa� uforholdsmessig 
fordelaktig.

Med den vedta�e ordningen skal �skebåter som har 
beny�et seg av en strukturkvoteordning få full ut-
telling for grunnkvotene og 50 prosent u�elling for 
strukturkvotene, når strukturgevinstene skal for- 
deles e�er 2026. En ordning som gir milliongevins- 
ter til enkeltredere, noe en analyse regjeringen har 
få� utført av Menon Economics viser. 

Analyseselskapet anslår en strukturgevinst til de 
de 25 største eierne til 2-3 milliarder kroner frem 
til 2042. I kvotemeldingen er de�e tallet oppjustert 
til 6,8 milliarder kroner, gi� at strukturordningen 
fortse�er også e�er de�e årstallet. Enkelte redere vil 
over tid oppnå en gevinst på opp mot 700 millioner 
kroner. Noe et �ertall på Stortinget ser ut til å mene 
er greit.

Gevinsten for alle strukturkvoteeierne utgjør mellom 
20 og 67 prosent av det totale kvotegrunnlaget. I gjen-

nomsni� er andelen 52 prosent. Hvor lang tid gevins-
ten skal vare, oppgis ikke i kvotemeldingen. Noe jeg 
har bedt departementet opplyse, men ikke få� noe 
svar på. Jeg antar at den vil vare så lenge nye og gamle 
eiere får si�e med strukturkvoter. Et forløp Stortinget 
ikke ble bedt om å svare på, og heller ikke har gjort. 
Men som de, e�er min mening, burde svart ut. 

Stortinget nøyer seg med å peke på en avklaring 
på de�e forholdet innen 2026, da de første struk-
turkvotene utløper. Det er ingen grunn til å tro at 
verken den si�ende rødgrønne, eller en framtidig 
borgerlig regjering, vil gjøre noe med de�e, jf. Riks-
revisjonens påpekninger.

Ser vi, som eksempel, på hvilke utslag ordningen 
som nå skal gjelde kan gi i �åtegruppen ringnot, vil 
det trolig lønne seg stort å strukturere nå og frem til 
2032, da over halvparten av dagens strukturkvoter 
utløper for denne �åtegruppen.

Ringnot er den �åtegruppen som har strukturert 
minst av alle �åtegruppene til nå. For båter som 
ikke har strukturert, eller som bare har kjøpt en 
liten strukturkvote til nå, kan det lønne seg stort å 
kjøpe seg opp til kvotetaket på 850 kvotefaktorer 
før utgangen av 2032. En båt som «Andrea L», som 
har en grunnkvote på 489 og kun har 46,5 i struk-
turkvotefaktor, kan ved å kjøpe seg opp til kvote-
taket på 850 innen utgangen av 2032, få en stor ut-
telling både på grunnkvote og strukturkvote. Ifølge 
Fiskeridirektoratets beregninger kan den få pluss 70 
kvotefaktorer på grunnkvoten, men den kan i tillegg 
få 50 prosent i gevinst på en strukturkvote på 335 
kvotefaktorer, som denne båten vil kunne kjøpe in-
nen 2032. En gevinst som dere�er bare vil øke, år 
for år, e�er hvert som nye strukturkvoter utløper i 
årene e�er 2032.

Stortinget har sagt sitt om framtidig fordeling av fiskekvoter, eierkonsentrasjon 
og strukturgevinst. Men det er overlatt til framtidige regjeringer å bestemme tempoet 

i eierkonsentrasjon og kvotetak. Slik sett er alt ved det gamle.

TEKST: NILS TORSVIK, TIDLIGERE REDAKTØR I FISKERIBLADET. FOTO: CALUM GRAY 

En uforholdsmessig fordelaktig 

STRUKTURORDNING

“Enkelte 

redere vil over 

tid oppnå en 

gevinst på 

opp mot 700 

millioner 

kroner.” 
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Gevinsten på rundt 100 kvotefaktorer som «And-
rea L» kan få fra 2032, og nær det doble i årene 
etter, vil den dra fordel av i 20 år fra 2032. Verdien 
på disse ekstra kvotefaktorene er per i dag minst 120 
millioner kroner per 100 kvotefaktorer. Hva de vil 
være verd i 2032, med utsikter til slike gevinster, tør 
jeg ikke spå i dag, men trolig langt høyere.

En båt som allerede er i kvotetaket, som «Senior» i 
Bodø, vil også ha fordel av en strukturkvote på 361 
basistonn som ble kjøpt i 2017. Med 50 prosent ut-
telling på denne strukturkvoten i det store tilbake-
fallet av kvoter e�er utløpet av 2032, får de beholde 
ekstragevinsten i fem år e�er 2032.

Tilsvarende vil båter i andre �åtegrupper også 
kunne dra fordel av å ha strukturert lite før 2032, for 
det året å kjøpe seg opp til kvotetaket. Et kvotetak 
som imidlertid allerede da vil må�e ligge høyere 
enn dagens tak, siden båter som «Senior» og andre 
som allerede stanger i taket, vil bryte gjennom det i 
2027. I 2027 vil «Senior», e�er forslagene i kvote-
meldingen», komme opp i 856 kvotefaktorer. Fra 
2028 til 2032 er den i 865 faktorer, og i 2037 oppe 
i 953 faktorer, noe som fremgår av beregninger som 
Fiskeridirektoratet viser på sin ne�side om fordelin-
gen av strukturgevinstene.

En slik utvikling bør e�er min mening reise prin-
sipielle spørsmål både om videreføringen av struk-

turkvoteordningene og størrelsen på kvotetakene 
til �åtegruppene. Noe verken kvotemeldingen gjør, 
eller Stortinget har svart på. Slik forslaget i kvote-
meldingen er formulert, med 50 prosent ekstra-
gevinst fordelt på strukturkvotene, bør det snarest 
se�es en slu�dato for dagens strukturordning. Ellers 
vil ordningen kunne gi en uforholdsmessig stor 
gevinst til alle som strukturerer i årene fremover, og 
stadig større til de som venter til 2032 med å gjøre det.

Stortinget viser til at regjeringen vil sikre en forutsig-
bar strukturpolitikk, og at det derfor var avgjørende 
at fordelingen av strukturgevinst ble avklart. De viser 
også til at regjeringen har ly�et til næringen og valgt 
en løsning som kan skape ro og forutsigbarhet. Men 
verken regjeringen eller Stortinget har sagt noe om 
kriteriene for videreføringen av strukturkvoteord-
ningene og om det skal være tilla� å bryte dagens 
kvotetak. Ekstragevinsten med 50 prosent u�elling 
for strukturkvotene, som Norges Fiskarlag har få� 
regjeringen og Stortinget med seg på, gjør det tvin-
gende nødvendig med en slik avklaring. 

Stortinget har overla� til framtidige regjeringer å 
si noe om videreføringen av strukturkvoteordnin-
gene. Til alle som ikke har strukturert til nå, er de�e 
en oppfordring til; «løp og kjøp». En slik ordning 
som regjeringen og Stortinget har vedta�, er for god 
til ikke å beny�e seg av. Og prisene frem til 2032 vil 
garantert øke!

STRUKTURORDNING

“Stortinget 

har overlatt 

til framtidige 

regjeringer å 

si noe om 

videreføringen 

av strukturkvote-

ordningene.” 

Ringnotbåten «Senior» 
vil få 945 kvotefaktorer å 
�ske på i 2033 til utgangen 
av 2037. En ekstra kvote-
faktorgevinst på �ere titalls 
millioner kroner årlig. 
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Drøfting 
Før arbeidsgiver tar en beslutning om oppsigelse, 
skal saken drø�es med arbeidstakeren. Formålet med 
drø�ingene er at arbeidsgiver skal høre arbeidstakers 
synspunkter før endelig beslutning tas. 

Arbeidstaker bør informeres om hva som skal drø�es 
på møtet og innkalles i god tid, slik at han/hun får 
anledning til å forberede seg. Av bevishensyn er det 
en fordel at innkallingen gjøres skri�lig, og at drøf-
telsesmøtet referatføres og signeres av begge parter. 
Arbeidstaker kan velge å ha med seg en rådgiver i 
drø�ingsmøtet, for eksempel en tillitsvalgt, advokat 
eller venn.

Saklig grunn
Det er viktig at arbeidsgiver gjør en grundig vurder-
ing av hvorfor virksomheten vil si opp en ansa�. Det 
er et krav at det er saklig grunn for oppsigelsen.

Saklig grunn innebærer at det ikke er ta� utenforlig-
gende eller usaklige hensyn, at det er tungtveiende 
forhold som begrunner oppsigelse, og at oppsigelsen 
bygger på et riktig faktisk grunnlag.

For at oppsigelsen skal være saklig, må den enten være 
begrunnet i arbeidsgivers/virksomhetens forhold, eller 
i arbeidstakers forhold;

Om arbeidsgivers og virksomhetens 
forhold
Saklig oppsigelse med grunnlag i forhold på arbeids-
giversiden/i virksomheten, kan typisk være nedbe-
manning, rasjonalisering, omstilling, restrukturering 
eller tilpasning på grunn av endrede økonomiske 
rammevilkår. Oppsigelsen vil i slike tilfeller ikke være 
saklig dersom det �nnes annet passende arbeid for 
arbeidstakeren i virksomheten. 

Arbeidsgiver må sannsynliggjøre at det foreligger et 
bedri�søkonomisk begrunnet behov som tilsier at 
oppsigelser er nødvendig. Det må dokumenteres at 
det er gjennomført en samvi�ighetsfull og grundig 
analyse av behovet for oppsigelse.

Utvelgelsen av hvilke ansa�e som skal sies opp må 
være saklig. Arbeidsgiver må først kartlegge hvilke stil- 
linger som er overtallige. Dere�er må det tas stilling 
til hvilke ansa�e som skal sies opp. Utvelgelseskrite-
riene vil være en kombinasjon av ansiennitet, kvali-
�kasjoner og sosiale hensyn.   

Om arbeidstakers forhold
Oppsigelse med grunnlag i forhold på arbeidstaker-
siden er saklig dersom arbeidstaker har begå� plikt-
brudd eller misligholdt sine forpliktelser e�er ar-
beidsavtalen. Eksempler kan være illojal opptreden, 
ordrenekt, ulovlig fravær, mangelfull arbeidspresta- 
sjon, manglende samarbeidsevner, utilbørlig opptre-
den, ødeleggelse av arbeidsmiljøet og lignende. 

I vurderingen av om det foreligger saklig grunn, vil 
det være av betydning om arbeidstakeren tidligere 
har få� en advarsel. En advarsel kan være bere�iget 
dersom arbeidstaker over en periode ikke har over-
holdt arbeidstiden eller ikke utført arbeidet tilfreds- 
stillende. Arbeidsgiver må i advarselen beskrive hva 
det kritikkverdige forholdet er, og oppfordre arbeids- 
takeren til å re�e på forholdet. Arbeidstakeren må i 
advarselen også gjøres oppmerksom på at manglende 
utbedring kan få konsekvenser for arbeidsforholdet.  

Formkrav oppsigelse 
Oppsigelsen må være skri�lig for å kunne anses som 
gyldig. Dersom oppsigelsen først gis muntlig, må 
de�e bekre�es med skri�lig oppsigelse. Oppsigelsen 
skal sendes rekommandert eller overleveres person-
lig til arbeidstakers oppgi�e adresse. 

Oppsigelse er avslutning av et arbeidsforhold ved at enten arbeidsgiver eller 
arbeidstaker leverer en skriftlig oppsigelse. Arbeidsmiljølovens regler om oppsigelse 

gjelder for de fleste virksomheter og arbeidstakere. Her gis en oversikt over 
de sentrale reglene for hvordan en oppsigelse av arbeidstaker skal skje.

TEKST: TONJE KUMMENEJE VANGEN, SJØMATBEDRIFTENE

OPPSIGELSE

“Arbeidstaker 

kan velge å ha 

med seg en 

rådgiver i 

drø�ingsmøtet, 

for eksempel 

en tillitsvalgt, 

advokat 

eller venn.”
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Det er viktig å være nøye med formkravene i opp- 
sigelsen. Den må inneholde opplysninger om: 
• den ansa�es re� til å kreve forhandling og reise 

søksmål
• re�en til å fortse�e i stillingen fram til arbeids- 

tvisten er endelig avgjort
• frister som gjelder for å kreve forhandlinger, reise 

søksmål og for å fortse�e i stillingen
• hvem som er arbeidsgiver og re� saksøkt i en even-

tuell tvist
• fortrinnsre�en til ny anse�else (gjelder kun når 

oppsigelsen er begrunnet i arbeidsgivers/virksom- 
hetens forhold).

Begrunnelse for oppsigelsen 
Det er ikke et krav at arbeidsgiver må oppgi begrun-
nelsen for oppsigelsen i oppsigelsesbrevet. Dersom 
den oppsagte arbeidstakeren krever en e�erfølgende 
begrunnelse, plikter derimot arbeidsgiver å gi de�e.

Begrunnelsen vil kunne få betydning som bevis i en 

eventuelt senere re�ssak. Av bevishensyn er det dess- 
uten viktig å sørge for annen dokumentasjon kny�et 
til begrunnelsen for oppsigelsen. De�e kan blant 
annet være skri�lige advarsler gi� arbeidstaker, pro-
tokollførsel av muntlige advarsler, referater fra dia- 
logmøter, medarbeidersamtaler og drø�elsesmøter, 
og møter med verneombud og tillitsvalgte.

Oppsigelsestid
Hvilken oppsigelsestid som gjelder, henger sammen 
med lengden på arbeidsforholdet og arbeidstakerens 
alder.
• Ansa� i mindre enn 5 år:
 – 1 måned oppsigelsestid uavhengig av alder
• Ansa� 5-10 år:
 – 2 måneder oppsigelsestid uavhengig av alder
• Ansa� i mer enn 10 år:
 – 3 måneder oppsigelsestid for ansa� under 50 år
 – 4 måneder oppsigelsestid for ansa� 50-54 år
 – 5 måneder oppsigelsestid for ansa� 55-59 år
 – 6 måneder oppsigelsestid for ansa� over 60 år

“Det er ikke et 

krav at arbeids-

giver må oppgi 

begrunnelsen 

for oppsigelsen i 

oppsigelsesbrevet.”

OPPSIGELSE



Dersom arbeidstaker selv sier opp arbeidsforholdet, 
er oppsigelsestiden aldri mer enn 3 måneder. 

Ved oppsigelse i prøvetid gjelder en gjensidig opp- 
sigelsesfrist på 14 dager, med mindre noe annet er 
skri�lig avtalt eller fastsa� i tari�avtale.

Forhandlinger
Dersom arbeidstaker mener seg usaklig oppsagt, har 
han re� til å kreve forhandlinger med arbeidsgiver. 
Arbeidsgiver plikter da å imøtekomme kravet om 
forhandlinger, og har ingen adgang til å avvise et slikt 
krav.

Krav om forhandlinger må fremmes innen to uker 
etter at oppsigelsen er mottatt. Arbeidstaker kan 
under forhandlingene kreve å få fortse�e i jobben sin 
inntil saken er avgjort.

Hvis partene ikke er kommet til enighet i løpet av 
forhandlingene, kan arbeidstaker reise søksmål for 
tingre�en.

Søksmål
Dersom arbeidsgiver og arbeidstaker ikke kommer 
til enighet under forhandlingene, kan arbeidstaker 
velge å gå til søksmål mot arbeidsgiver. Arbeidstaker 
har da som hovedregel re� til å fortse�e i stillingen 
inntil saken er avgjort ved re�skra�ig dom.

Arbeidstakers søksmålsfrist er å�e uker beregnet fra 
forhandlingenes avslutning. De�e gjelder i de tilfeller 
arbeidstakeren krever oppsigelsen kjent ugyldig. Der-
som arbeidstaker kun krever erstatning, er søksmåls-
fristen 6 måneder regnet fra oppsigelsen fant sted.

Kommer re�en til at oppsigelsen var saklig, må ar-
beidstaker fratre stillingen.

Finner re�en at oppsigelsen var usaklig, vil konse- 
kvensen bli at oppsigelsen kjennes ugyldig. Ar-
beidstaker kan da velge om han ønsker å fortse�e i 
arbeidsforholdet eller ikke. Re�en kan imidlertid 
bestemme at arbeidsforholdet skal opphøre dersom 
det er åpenbart urimelig at arbeidsforholdet fortset-
ter. En usaklig oppsigelse kan også gi arbeidstaker re� 
til erstatning.

+47 73 84 14 00 | post@fiasinnkjop.no | fiasinnkjop.no

FIAS fyller 30 år
– er alltid på Nor-Fishing

Kom innom vår 300 kvm 
store fellesstand 

og ta en prat 

med våre 

leverandører

FISKERINÆRINGENS INNKJØPSSELSKAP AS
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“Dersom 

arbeidstaker 

mener seg usaklig 

oppsagt, har han 

re� til å kreve 

forhandlinger 

med arbeids-

giver.”
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Tang- og tarenæringen har en dobbelt positiv 
bærekra�se�ekt. Ikke bare binder den CO2. I tillegg 
er produktenes viktigste nåværende bruksområde 
mat. Når oljen e�er hvert skal trappes ned, er vekst 
innen ne�opp matproduksjon i sjøen blant det som 
skal kompensere for inntektstapet.

Vi i Norge kjenner først og fremst tareindustrien som 
en virksomhet som tråler tare langs kysten. I følge 
Fiskeridirektoratets statistikk høstet vi i Norge i 2023 
187 000 tonn våtvekt tare. Her er vi desidert størst i 
Europa. De�e er vesentlig stortare som anvendes til 
produksjon av alginat og tangmel. Men på verdens-
basis utgjør tare som høstes direkte fra havet kun 
noen få prosent. Dyrking står for 97 % av den totale 
produksjonen på over 36 millioner tonn. Kina er 
både desidert største produsent og konsument. Tare-
industrien forventes fremover å ha en årlig vekst på 
5-10 %.
 
Basert på naturgi�e forutsetninger, industriell erfar-
ing og sterke biologiske og teknologiske fagmiljøer, 
har Norge nå en unik mulighet til å dyrke og foredle 
mer tare. Norge har alle industrielle sektorer som 
trengs for å få til produktutvikling på feltet. Alt ligger 
til re�e for en serie vinn-vinn-koblinger. 

Tareindustrien vil trenge:

• Innfrysing og fryselager. Kan leveres av lokal pelagisk 
�skeindustri, som til gjengjeld vil få økt kapasitets- 
utny�else.

• Varme til tørking. Kan leveres av lokale smelteverk, 
som til gjengjeld vil få omsa� mer av sin over-
skuddsvarme og kan få havbaserte, grønne erstat-

Tareplanter er som et kinderegg. De binder mye CO₂ mens de vokser og vil dermed 
hjelpe klimaet. De kan bli byggeklosser i nyttige produkter – fra mat og medisiner, 

til emballasje og bygningsmaterialer. Slik kan de også skape mange nye arbeidsplasser 
på steder som blir med i en verdikjede for dyrking og foredling av tare.

TEKST: SPESIALRÅDGIVER KARL A. ALMÅS, SINTEF OCEAN
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DYRKING AV TARE 
– en �emtidsnæring for Norge

Her høster SINTEF Ocean sukkertare �a dyrkningsanlegget 
Stor�ua i Frohavet. Denne taren skal nå bearbeides og bli til 
biokull som en metode for karbonfangst og lagring i prosjektet 
Seaweed Carbon Solutions. Foto: SINTEF Ocean



ninger for innsatsfaktoren kull og koks. (Tare inne-
holder 85-90 % vann)

• Tilførsel av næringssalter. Kan leveres av laksein-
dustrien. Tilbake vil laksenæringen få fôr-ingre- 
dienser som kan redusere næringens klimafot- 
avtrykk.

    
Tareindustrien vil by på:

• Råsto� som vil gi emballasje- og treforedlingsin-
dustri en mulighet til å lage bærekra�ig biobasert 
emballasje.

• Råsto� til biokull som landbruket kan utny�e til 
jordforbedring 

• Fôringredienser som landbruket kan utny�e til å få 
ned sine metanutslipp.

• Fiber som byggebransjen kan lage nye materialer 
av. 

Tang- og tarenæringen er en viktig bidragsyter i ar-
beidet med å innfri FNs bærekra�smål. Den har en 
dobbel positiv e�ekt ved at den binder CO

2
 mens 

plantene vokser og ved at den viktigste bruken av 
disse plantene i dag er til mat. Verdensmarkedet for 
tang og tare brukt til mat, anslås i dag til 137 milliarder 
kroner i året. 

Karbonbinding i hav, skog og jordbruk er en viktig 
strategisk satsing for den norske klimaomstillingen. 
Sammen har norske industriaktører, investorer, for-
valtere og forskere en unik mulighet til å utvikle en 
bærekra�ig tarenæring av stort format. Norge har 
lang tradisjon for å utny�e kysten til matproduksjon. 
Vi har spilt en betydelig pionerrolle i utviklingen av 
laksenæringen og andre fra starten. Vi er engasjert i 
utvikling av andre havbaserte næringer som f.eks. 
vindkra� og nye konsepter for maritim transport.

Situasjonen i dag ligner på den Norge befant seg i for 
vel 50 år siden. Lille jula�en 1969 �kk myndighetene 
beskjed om funnet av Eko�sk, Norges første drivver-
dige oljefelt. Omtrent samtidig begynte landets opp-
dre�snæring å røre på seg.
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Høsting av tare i 
Rongcheng city i Øst-Kinas 
Shandong Provins, Kinas 
største base for produksjon 
av tare. 
Foto: Li Xinjun, People's 
Daily Online 13:38 June 
13th, 2023

Taredyrkingens bidrag til å 
oppnå FNs bærekra�smål.

“Karbonbinding 

i hav, skog og 

jordbruk er en 

viktig strategisk 

satsing for den 

norske klima-

omstillingen.”

Industriell taredyrking bidrar til FN’s bærekraftsmål. Vi kan tenke globalt, handle lokalt. 

Bidra til ny næringsvirksomhet i rurale kystområder i f.eks. Afrika og Asia.

Jordens overflate er dekket 71 % med vann, men havet bidrar med bare 2 % av det vi spiser på kaloribasis. 
Tare har lavt fettinnhold, men er på tørrstoffbasis rik på proteiner, karbohydrater, mineraler, vitaminer 

og sporstoffer som gjør at tare har et potensial for å bli enda mer utnyIet som mat for mennesker, 
som fôr til dyr og gjødsel i landbruket.

Tareforskningen fokuserer også på mulige medisinske anvendelser og som supplement til spesifikke dietter.

Taredyrking legger ikke beslag på landareal, har ikke utslipp av klimagass og bidrar ikke til avskoging. 
Tare binder karbon og kan bidra til å motvirke forsuring av havet.

Taredyrking bidrar til å styrke marine økosystem som skaper bedre habitater for fisk, marin biodiversitet og 
restaurering av havområder. Taredyrking kan danne basis for integrert multitrofisk havbruk med fisk og

skalldyr for øke matproduksjonen og redusere påvirkningen på miljøet.

Utviklingsprosjekter ser på muligheten av å anvende tarebaserte biologisk nedbrytbare produkter i 
emballasje, f.eks. fossile produkter som engangsfilm.

Den nye industrien kan bidra til å lindre sult og fattigdom. Det kan skapes mer robuste samfunn 
der ulikheter kan reduseres.

Utviklingen av tarenæringen kan bli en ny inntektskilde spesielt for utviklingsland 
med tilgang på rurale kystområder.
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STOPPE

KLIMAENDRINGENE

LIVET I
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ANSTENDIG ARBEID

OG ØKONOMISK 
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MINDRE 

ULIKHET

ANSVARLIG

FORBRUK OG 

PRODUKSJON

UTRYDDE

SULT

GOD HELSE OG

LIVSKVALITET

DYRKING AV TARE



Oljeproduksjonen startet alt e�er 18 måneder. Nye 
forvaltningsetater og studier ble raskt etablert. Der-
imot brukte vi de 20–30 neste årene på å diskutere 
om oppdre� var noe å satse på.

Nå står vi overfor et lignende valg. Skal vi gi tare- 
næringen en fremdrift à la oljenæringens oppstart 
– eller bruke 20–30 nye år på å komme ut av start-
gropa? 

Referanse 
Veikart for industriell dyrking av tare i Trøndelag. SINTEF-rapport 
2024:00358. Almås et.al. 2024

Dyrket tare klart for bearbeiding i SINTEF Oceans laboratorier 
(SINTEF Sealab) på Bra�øra i Trondheim. 
Foto: SINTEF Ocean 
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Den siste tiden har det vært en rekke oppslag i media 
om «turister» som blir fersket mens de forsøker å 
smugle store mengder �sk ut av landet.

I den påfølgende deba�en ser jeg et sammensurium av 
påstander om utenlandske �sketurister. I VG krever 
kommentator Egon Holstad hardere regulering av 
turist�sket.

I over et tiår har vi på Havforskningsinstitu�et (HI) 
forsket på turist�ske. Nå ønsker jeg å rydde opp i be-
grepsbruken.

Misforstå meg re�. Det er selvsagt bra at smugling av 
�sk skaper deba�. Som havforsker blir jeg glad for å 
se engasjementet folk har for �sken langs kysten vår.

Men: De personene som tollerne stopper på grensen 
med mobile fryselagre fulle av �ske�let, er ikke turist-
�skere. Det er folk som driver organisert miljøkrimi- 
nalitet.

De må ikke blandes sammen med de faktiske �ske-
turistene.

Egon Holstad skriver i VG at «turistene» tar med seg 
hundrevis av kilo rene rygg�leter og kaster de rester-
ende sy�i prosent av �sken. De�e er en påstand jeg 
hører o�e, men en praksis som overhodet ikke er ut-
bredt, fra hva vi har se� i våre feltundersøkelser.

Vi har besøkt rundt 100 turist�skebedri�er langs 
norskekysten. Vi har intervjuet �ere hundre turister, 
både norske og utenlandske.

Vi har aldri observert utbredt «loinsskjæring» hos 
seriøse turist�skebedri�er.

I forskningsprosjektet vårt har vi dokumentert at 
�sketuristene kan det norske regelverket bedre enn 
fastboende fritids�skere. For eksempel har turistene 
langt bedre kunnskap om minstemålet for torsk.

Det skyldes trolig informasjonsarbeidet turist�ske- 
bedri�ene er pålagt å drive med.

Så ser vi at det totale fritidsfisket av fastboende og 
turister i noen områder står for et stort u�ak av en-
kelte �skearter.

Men det er ikke nødvendigvis problematisk – så 
lenge vi har pålitelige tall over hvor mye de fanger.

Dersom det totale u�aket ikke er bærekra�ig, kan 
myndighetene ta hensyn til det.

Og her har Holstad et poeng. For vi har systemer i 
dag som ikke tre�er godt nok.

I teorien skal vi ha oversikt over turist�skebedri�ene 
i myndighetenes register.

Keno Ferter har forsket på 
�itids�ske i mange år. 
Fotograf: 
Christine Fagerbakke/
Havforskningsinstitu�et 

Debatten går om utenlandske fisketurister og miljøkriminalitet. 
Dessverre preges den av synsing.

TEKST:  HAVFORSKER KENO FERTER, HAVFORSKNINGSINSTITUTTET

TURISTFISKE
og organisert miljøkriminalitet er 

to ulike ting

“Som havforsker 

blir jeg glad for å 

se engasjementet 

folk har for �sken 

langs kysten vår.”
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De�e skal blant annet gi oss havforskere et grunnlag 
for å regne ut hvor mye turist�skerne faktisk �sker.

Men dessverre preges registeret av feil og mangler. Vi 
har observert at registrerte bedri�er som egentlig har 
vært nedlagt i �ere år, har ført seg opp i feil fylke, eller 
ikke driver med turist�ske i det hele ta�.

I tillegg er det i dag et krav om at alle turistene rap-
porterer fangsten sin. Det har resultert i tall som er 
upålitelige, både når det gjelder art og mengde. En 
slik rapporteringsordning krever te� oppfølging og 
kvalitetskontroll, noe som er svært ressurskrevende.

For eksempel rapporterte et par �sketurister ved en 
feil at de hadde sluppet ut 1,7 milliarder sei.

Og apropos er det riktig som mange kritikere påpeker, 
at turistene slipper ut mye av �sken de fanger. Men 

de�e er o�e bra. Våre undersøkelser tyder på at de i 
hovedsak slipper ut �sker som er for små, slik som 
torsk under minstemål. Det er pålagt. Vi havforskere 
er avhengige av ryddige register og rapportering for 
å kunne gi gode, vitenskapelige råd for turist�ske. 
Intensjonene bak dagens system er gode, men det 
funker ikke i praksis. Her har vi gi� råd til myndig- 
hetene om å rydde opp.

Så trenger vi også en ryddig deba�.

Egon Holstad vil ikke henge ut de seriøse aktørene i 
turist�skebransjen. Men ved å blande begreper, er det 
det som skjer.

«Turistene» som i realiteten er på jobb i Norge med 
mobile fryselagre, salgsbrosjyrer i varebilen og tonne-
vis med �let, er ikke turister, men organiserte krim-
inelle. Jeg tror alle enige om at de må stoppes.

“I tillegg er det 

i dag et krav om 

at alle turistene 

rapporterer 

fangsten sin.”

https://hi.no/hi/nyheter/2024/juni/-turistfiske-og-organisert-miljokriminalitet-er-to-ulike-ting

TURISTFISKE OG ORGANISERT MILJØKRIMINALITET
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Delvis auksjonsplikt for torsk og sei har sin bakgrunn 
i lav andel fryst hvit�sk solgt på auksjon gjennom de 
to største salgslagene for fryst hvit�sk, Norges rå�sk-
lag og Sunnmøre og Romsdal Fiskesalgslag (Suro�). 
No�mas evaluering av ordningen konkluderer med 
at auksjonsplikten har fungert e�er hensikten ved 
at andelen fryst råsto� av torsk og sei tilbudt i auk-
sjonene til Rå�sklaget og Suro� økte betraktelig i 
2022 og 2023 sammenlignet med tidligere år.

- Prøveordningen ble igangsa� ved årsski�et 
2021/2022 med formål om å sikre en mest mulig 
åpen konkurranse om råsto�et, herunder at indust- 
rien som bearbeider �sk i Norge får tilstrekkelig til-
gang på råsto� til sin virksomhet. Evalueringen er 
basert på to hele år – 2022 og 2023 – med delvis 
auksjonsplikt, og vi kan nå slå fast at ordningen har 
fungert, sier seniorforsker Geir Sogn-Grundvåg i 
No�ma. 
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Betydelig økning i torsk og sei til auksjon e�er 

INNFØRING AV AUKSJONSPLIKT
Etter to år med prøveordning, er det nå mulig å slå det fast: Prøveordningen med 

delvis auksjonsplikt for fryst sløyd og hodekappet torsk og sei fungerer.

TEKST: ANNE-MAY JOHANSEN, KOMMUNIKASJONSLEDER SJØMAT, NOFIMA

Ønsker �ere deltakere. Evaluering e�er to hele år med delvis auksjonsplikt for �yst sløyd og hodekappet torsk og sei konkluderer med at ordningen fungerer og at det 
bør være i alles interesse at så mange som mulig deltar i auksjonene. Illustrasjonsbilde �a Lerøy Norway Seafoods, Melbu.  Foto: Ole Åsheim, No�ma 



Han har ledet arbeidet med evaluering av prøveord-
ningen, der også Universitetet i Stavanger har vært 
involvert. Arbeidet er �nansiert av FHF – Fiskeri- og 
havbruksnæringens forsknings�nansiering. 

Ønsker mest mulig åpen konkurranse om 
råstoffet
Fra 2013 til 2017 gikk andelen fryst hvit�sk solgt 
på auksjon gjennom Suro� ned fra 58 prosent til 40 
prosent. Hos Rå�sklaget sank auksjonsandelen for 
fryst torsk fra 52 prosent i 2009 til 31 prosent i 2017.  
Det vakte bekymring i hvit�skindustrien, som ønsket 
av det skulle tas grep for å sikre en mest mulig åpen 
konkurranse om råsto�et. 

- Herunder at industrien som bearbeider �sk i Norge 
får tilstrekkelig tilgang på råsto� til sin virksomhet. 
Industrien sin tilgang til fryst råsto� av torsk og sei har 
vært begrenset ved at rederi kan etablere seg på land 
med eget salgsselskap eller produksjon. Rederi som 
driver trading, har derfor kunnet selge �sken videre 
gjennom eget salgsselskap. I tillegg har aktører med 
rederi og produksjon også kunnet overta egen �sk, 
men disse må også forholde seg til leveringsplikten 
de har for torsk. Samtidig begrenser Deltakerloven 
industriens mulighet til å etablere seg i fangstleddet, 
forklarer No�ma-forsker Bjørn Inge Bendiksen. 

Kontraktsalg mellom fri�stående rederi og kjøpere 
kan også innebære at råsto� blir mindre tilgjengelig 
for andre kjøpere fordi enkelte rederi, over tid, har 
utviklet relasjoner til noen få kjøpere som har kjøpt 
mesteparten av landet kvantum. 

- Slike relasjoner kan være fordelaktig for både rederi 
og kjøper gjennom reduserte transaksjonskostnader 

kny�et til betaling, reklamasjoner og gjennom god 
dialog og felles forståelse av kvalitet. Men samtidig vil 
slike relasjoner kunne holde andre kjøpere utenfor, 
sier Bendiksen.  

For å øke andelen råsto� som tilbys på auksjon, ble 
muligheten til overtakelse av egen fangst av fryst hel 
sløyd �sk �ernet 1. oktober i 2021. Og fra 1. januar 
2022 ble en prøveordning med delvis auksjonsplikt 
innført. 

Tilgjengelig for kjøpere i et åpent marked
Hovedformålet med auksjonspliktreglementet er altså 
at mer fryst råsto� skal bli tilgjengelig for kjøpere i et 
åpent auksjonsmarked, inkludert for norsk foredlings- 
industri. 

- Et viktig formål med auksjoner er å skape en 
markedsplass der kjøpere og selgere på en e�ektiv 
måte og med lave transaksjonskostnader kan gjen-
nomføre kjøp og salg, påpeker Geir Sogn-Grundvåg. 
Tilbudsplikten på frossen�skauksjonene har også 
som formål å sikre at auksjonene gir kjøpere, enten det 
er industri eller andre aktører, god tilgang til å kjøpe 
frosset råsto� som landes av norske fartøy. Et annet 
viktig formål med auksjoner, er å skape konkurranse 
mellom kjøpere slik at de i størst mulig grad «henter 
ut» betalingsviljen til den kjøperen som har høyest 
betalingsvilje. 

- Når tilbud og e�erspørsel møtes, vil vi i teorien 
oppnå «markedsriktig» pris. På denne måten kan 
auksjoner bidra til at den mest konkurransedyk-
tige kjøperen til enhver tid vinner budrundene, 
og dermed sikres høyest mulig verdiskaping, sier 
Sogn-Grundvåg.

“For å øke 

andelen råsto� 

som tilbys på 

auksjon, ble 

muligheten til 

overtakelse av 

egen fangst av 

�yst hel sløyd �sk 

�ernet 1. oktober 

i 2021.” 
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AUKSJONSPLIKT

Hovedfunnene 

Hovedfunnene i evalueringen kan oppsummeres i følgende punkter:
 

• Andelen fryst torsk og sei tilbudt i auksjonene til Råfisklaget og Surofi økte betraktelig i 2022 og 2023 
 sammenlignet med tidligere år. Dette betyr at hovedmålet med auksjonsplikten er nådd.  

• I 2022 var konkurransen om fryst råstoff spesielt høy fra utenlandsk industri og det fryste råstoffet 
 betydelig dyrere enn ferskt, noe som bidro til at industrien i Norge i større grad benyttet ferskt råstoff 
 i sin produksjon. Dette viser også at konkurransen påvirkes av andre forhold enn auksjonsplikten.  

• Det er eksempler på at hensikten med auksjonsplikten omgås uten at regelverket brytes.  

• Justeringer av regelverket i prøveordningen vil trolig kunne bidra til at en høyere andel av tilbudt 
 kvantum også blir solgt gjennom auksjonene.



I den faglige rapporten forskerne har utarbeidet, 
framgår det at selv om andelen tilbudt råsto� har økt 
betraktelig, gir ikke det nødvendigvis umiddelbart 
utslag i mer bearbeiding av råsto�et i Norge. 

-Industrien er avhengig av å bygge markeder for sine 
produkter hvis mer skal selges, og o�e må det også 
foretas investeringer i produksjonsutstyr for å øke 
kapasiteten, noe som gjerne har en lengre tidshori- 
sont enn prøveordningen som evalueres her, sier 
�omas Nyrud – også han forsker i No�ma. 

For sei har også spesielle markedsforhold spilt inn. 

- Vi har ha� plutselig mye sterkere konkurranse fra 
utenlandsk �letindustri i perioder, og senere sterkt 
fallende priser i 2023. Begge er forhold som kan ha 
påvirket industriens kjøp av fryst råsto�. I perioder 
når fryst råsto� har vært betydelig dyrere enn ferskt 
råsto�, har industrien økt sin bruk av ferskt råsto� på 
bekostning av det fryste, påpeker Nyrud.  

I alles interesse at flere deltar
Forskerne slår, sammen med professor Dengjun 
Zhang ved Universitetet i Stavanger, fast i rapporten 
at det bør være i alles interesse at så mange som mulig 
deltar i auksjonene, ikke bare fra selgersiden, men 
også fra kjøpersiden. 

- Det siste er imidlertid betinget av at det er kjøpere 
til stede, og på industrisiden kan vi ikke forvente å se 
�ere av disse innenfor den korte perioden som denne 
ordningen har fungert, sier Geir Sogn-Grundvåg, og 
legger til:  

- Når vi trekker fram de�e, er det fordi en overras-
kende stor andel av auksjonene bare har én budgiver. 

For fryst torsk solgt gjennom Rå�sklaget sin auksjon, 
har forskerne tidligere vist at 24 prosent av partiene 
solgt gjennom auksjon i perioden 2010-2018 bare 
mo�ok e� bud, altså ingen konkurranse. 

- Det er en utfordring for både selgerne og salgs- 
lagene at mange partier selges i auksjonen med lav 
eller ingen konkurranse. Det svekker omsetningssys-
temet når konkurransen er lav og at mange partier i 
tillegg forblir usolgt på auksjon, sier Sogn-Grundvåg. 

- Vi har og funnet eksempler på at hensikten med 
auksjonsplikten undergraves, uten at regelverket 
brytes. De�e har blant annet skjedd ved at rederi 
tilbyr fangster i auksjonen på en slik måte at det i 
realiteten ikke �nnes kjøpere. Partiet blir ikke solgt 
og frigi� fra auksjonsplikten slik at det kan kjøpes av 
selskap i eget konsern.  

Kan regelverket justeres?
Gi� at hovedformålet med prøveordningen med 
delvis auksjonsplikt er en mest mulig åpen konkur-
ranse om råsto�et, framholdes det i den faglige rap-
porten at salgslagene bør vurdere hvordan regelver-
ket kan justeres for å gjøre råsto�et mer tilgjengelig i 
et åpent marked. Og gi� metodene som beny�es for 
å unngå auksjonssalg, mener forskerne at det trolig 
ikke vil hjelpe å øke andelen råsto� som skal tilbys 
i auksjonen. 

- Salgslagene kan imidlertid vurdere en endring av 
regelverket fra det som i dag er en tilbudsplikt til en 
reell auksjonsplikt. For eksempel ved at 50 prosent av 
hvert fartøys årlige landinger av fryst torsk og sei skal 
omse�es gjennom auksjon. De�e vil gi incentiv til å 
legge ut partier med en størrelse som er a�raktiv for 
�est mulig kjøpere, sier prosjektlederen for evaluerin-
gen.

Hvis en slik plikt gir rederi motivasjon til å selge 
gjennom auksjonen, mener Geir Sogn-Grundvåg at 
resultater tyder på at det er fornu�ig å se�e en start-
pris som er noe lavere enn akseptpris siden det gir 
mulighet for �ere kjøpere til å delta i auksjonen.  

- De�e vil øke sannsynligheten til å oppnå salg i auk- 
sjonen, tiltrekke �ere kjøpere og til å oppnå en høyere 
slu�pris sammenlignet med om startpris se�es lik ak-
septpris, sier Sogn-Grundvåg.

“Vi har ha� 

plutselig mye 

sterkere 

konkurranse 

�a utenlandsk 

�letindustri i 

perioder, og senere 

sterkt fallende 

priser i 2023.” 

“Vi har og funnet 

eksempler på at 

hensikten med 

auksjonsplikten 

undergraves, uten 

at regelverket 

brytes.” 

Geir Sogn-Grundvåg,
Dr. scient., seniorforsker,
No�ma
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I de�e nummeret av Norsk Sjømat har vi stilt Frem-
skri�spartiets næringspolitiske talsmann 12 spørsmål: 

1. Hva har du gjort i sommer, og hva er di� beste 
sommerminne �a barndommen? 

Svar: I sommer har jeg vært i Spania, på �ellet i Sylan 
og på hy�a på Mausundvær, et lite �skevær utenfor 
Frøya. En perfekt kombinasjon av sol, �ell og hav.

2. Når startet di� politiske engasjement? 

Svar: Det startet i 9. klasse med et skoleprosjekt om 
valget i 2005. Da leste jeg alle partiprogrammene, og 
fant ut at jeg var så enig med FrP at jeg meldte meg 
inn i ungdomspartiet, FpU.

3. Hvorfor ble det FrP? 

Svar: Det var nok det ideologiske utgangspunktet 
som tente meg. Personlig frihet har alltid vært viktig, 
og i skolepolitikken kunne jeg ikke forstå at jeg som 
gikk i 9. klasse ikke kunne velge og velge bort fag.

4. Du er bli� se� på som et stort politisk talent, 
men har valgt å takke nei til gjenvalg, hvorfor? 
Om det blir borgerlig regjering e�er valget i 

2025, og Erna ringer, og tilbyr posten som �skeri- 
minister. Hva vil di� svar være? 

Svar: Jeg har stort se� ikke gjort annet enn å være 
«profesjonell» politiker i min yrkeskarriere. Jeg kom 
inn på Stortinget som veldig ung i 2013, og nå har 
jeg si�et der i snart tre hele perioder. Da tenker jeg 
at man skal ha veldig gode grunner for å tviholde på 
plassen sin, i stedet for å prøve noe annet. Jeg er helt 
sikker på at det �nnes interessante muligheter også 
utenfor Løvebakken, og det gleder jeg meg til å ut-
forske. Siden jeg fortsa� er aktiv politiker, blir det et 
kjedelig politikersvar på det siste spørsmålet: Det er 
et helt hypotetisk spørsmål.

5. Inneværende stortingsperiode har vært preget 
av mye støy kny�et til stortingsrepresentantenes 
pendlerbolig, regjeringsmedlemmers aksjekjøp, 
og fusk i forbindelse med masteroppgaver, Tik-
tok på tjenestetelefon, habilitet og inhabilitet, og 
ikke minst statsråders «kyss, klapp og klem» 
med ansa�e i departementene under sommer-
fester, for å nevne noe. Er det forståelig at folk er 
i ferd med å miste tilliten til våre politikere? 

Svar: Det er ingen tvil om at tilliten til norske politik-
ere har få� et kra�ig skudd for baugen de siste årene. 
Samtidig er det viktig for meg å påpeke at de �este 
folkevalgte er ærlige, hardtarbeidende mennesker med 
et genuint samfunnsengasjement, uavhengig av hvor 
man hører til på den politiske skalaen. Men politikerne 
i årene som kommer har en svært viktig oppgave med 
å gjenoppre�e tilliten – det er særdeles viktig.

6. Om det skulle bli borgerlig valgseier i 2025, 
og FrP blir en del av en ny regjering. Hva vil 
være de tydeligste endringene norsk sjømat-

“Personlig 

�ihet har alltid 

vært viktig , og 

i skolepolitikken 

kunne jeg ikke 

forstå at jeg som 

gikk i 9. klasse 

ikke kunne 

velge og velge 

bort fag.” 

Sivert Bjørnstad ble innvalgt på Stortinget i 2013, bare 23 år gammel, 
og er med det en av de yngste stortingsrepresentantene som har blitt innvalgt. 

Bjørnstad engasjerte seg sterkt i 2022 mot regjeringens forslag om 
å innføre grunnrenteskatt på oppdrettsvirksomhet.

TEKST: ROBERT HOLMØY ERIKSSON, SJØMATBEDRIFTENE. FOTO: PETER MYDSKE | STORTINGET

Bli kjent med
SIVERT BJØRNSTAD

Navn:  Sivert Bjørnstad 
Alder:  33 år 
Yrke: Stortingsrepresentant 
Parti:  Fremskrittspartiet   
Stortingskomite: Næringskomiteen

Valgdistrikt: Sør-Trøndelag
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BLI KJENT MED SIVERT BJØRNSTAD

næring kan forvente ved et regjeringsski�e hvor 
FrP si�er med den ene hånden på ra�et? 

Svar: En forutsigbar nærings-, og ska�e- og avgi�s-
politikk. Dagens regjering fører en jojo-politikk, hvor 
man ikke aner hva som skjer rundt neste sving – slik 
kan vi ikke ha det. Det svekker tilliten til det politiske 
systemet, som igjen gjør det mer uforutsigbart med in-
vesteringer i Norge. Så langt i denne stortingsperioden, 
nesten tre år inn, har det bare vært behandlet én sak av 
substans, nemlig kvotemeldingen. Vi må få tempoet 
opp, og sørge for mer vekst og mindre byråkrati.

7. Hvordan vil du og di� parti legge til re�e for å 
verne om det private eierskapet slik at mangfol-
det av bedri�er langs kysten vil bestå? (Hva kan 
næringen konkret forvente når det gjelder for-
muesska�, utby�eska�, og grunnrenteska� for 
havbruk?

Svar: Det private eierskapet er ryggraden i norsk 

næringsliv, og bør behandles dere�er. Eierbeskatning 
er de siste årene e�ektivt doblet, og ska�efordelen for 
utenlandske eiere har bli� mye større. Både sjømat-
næringen, og næringslivet for øvrig, kan forvente 
vesentlige le�elser i ska�er og avgi�er hvis FrP får 
makt og myndighet e�er neste valg. Forrige gang FrP 
hadde �nansministeren, ble ska�er og avgi�er redu- 
sert med over 30 milliarder kroner. Det er ingen grunn 
til at ambisjonene skal være lavere denne gangen.

8. På Vestlandet sliter havbruksnæringen med 
for stort miljøavtrykk og høyt lusepåslag. De�e 
innebærer at selskapene i disse produksjonsom-
rådene får nedtrekk, som igjen betyr redusert 
produksjonsvolum. Mener FrP at årets nedtrekk 
burde vært stoppet? Og vil Høyre være en garan- 
tist for en nasjonal miljø�eksibilitetsordning 
hvor oppdre�erne kan få «vekslet inn» dagens 
tillatelser i åpne merder, og få f.eks. tre tillatel-
ser tilbake om man går over til nullutslippsløs-
ninger? (konvertere �a en til tre) 

“Det er ingen tvil 

om at tilliten til 

norske politikere 

har få� et kra�ig 

skudd for baugen 

de siste årene.” 

“Så langt i 
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nemlig kvote-

meldingen.” 



Svar: Man burde de�nitivt funnet bedre løsninger 
enn den det til slu� ble. Heldigvis �kk vi presset 
regjeringen til å komme tilbake med et regelverk for 
miljø�eks i løpet av året, noe de i utgangspunktet var 
veldig skeptiske til. Hvordan de�e regelverket til slu� 
blir, er for tidlig å si, vi må først se hva regjeringen 
kommer med. Personlig har jeg sans for alternativet 
med konvertering av tillatelser, og at man får en bo-
nus ved å gå over til nullutslippsløsninger.

9. Vil FrP innføre grunnrenteska� for havbruk 
til havs? (Hvis nei, hvilke andre risikoavlas-
tende tiltak vil partiet iverkse�e for at havbruk 
til havs skal kunne realiseres?)

Svar: Så lenge vi har en eller annen form for grunn-
renteska� for konvensjonelt havbruk, bør man også 
ha det på havbruk til havs. Vi foreslo et hurtigarbei-
dende utvalg for å se på de�e i forbindelse med behan-
dlingen av statsbudsje�et for i år, men ble dessverre 
nedstemt. Slik situasjonen er nå, vil alle investeringer 
i havbruk til havs stoppe opp, fordi regjeringen sier 
at en eller annen gang i fremtiden kan det bli aktuelt 
med grunnrenteska�. Det betyr at staten sier nei til å 
ta en del av investeringskostnadene, men skal komme 
og hente mye av en eventuell gevinst senere. Det er 
oppskri�en på uforutsigbarhet.

10. Er �sk mat? Hvis ja, hvorfor er ikke sjømat 
ta� med i beregningene av landets matbered-
skap? 

Svar: Ja! Det er helt uforståelig at sjømat ikke tas med 
i beregningen av landets matberedskap. Det er også 
uforståelig at sjømatsektorens interesser vektes så lavt 

når vi inngår handelsavtaler med andre land. Det siste 
eksemplet er frihandelsavtalen med UK e�er Brexit, 
hvor vi godt kunne ha akseptert noe mer stilton-ost 
i norske butikker i by�e mot bedre betingelser for 
den viktigste fastlandseksportnæringen. Det ville i 
sum vært positivt for norske arbeidsplasser og norsk 
næringsliv.

11. Hva mener du er den største feilen norsk 
sjømatnæring gjør, og hva er di� beste råd til 
næringen generelt og Sjømatbedri�ene spesielt? 

Svar: Den største feilen næringen gjør er at man er 
for dårlig til å få frem sjømatnæringens betydning for 
lokalsamfunn for hele kysten, fra sør til nord. Den 
tradisjonelle �skerinæringen har vært mye �inkere til 
å få frem de�e budskapet, men det er ingen grunn til 
at havbruksnæringen ikke skal kunne skryte like mye 
av bidraget til små og store plasser, som �skerinærin-
gen.

12. Norge trenger en ny industripolitikk for 
norsk sjømatindustri. Dette for å kunne bear-
beide mer norsk sjømat i Norge. Hva er de vik-
tigste politiske grepene landindustrien kan for-
vente blir gjennomført med FrP i regjering? 

Svar: Vi trenger en �skeripolitikk som ikke stopper 
på kaikanten. Industrien må bli en integrert del av 
alle �skeri- og havbrukspolitiske spørsmål. Og så må 
sjømatindustrien vektes tyngre enn hva som skjer i 
dag ved handelsavtaler. Vi går potensielt glipp av hun-
drevis, kanskje tusenvis, av arbeidsplasser langs hele 
kysten på grunn av høye tollsatser.
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Norsk Sjømat har stilt Høyres sjømatpolitiske tals-
mann 12 spørsmål: 

1. Hva har du gjort i sommer, og hva er di� beste 
sommerminne �a barndommen? 

Svar: I sommar har familien og eg vore i Japan, dels 
som ferie og dels for å besøke ein av sønene mine 
som har studert der eit halv år. Ein fantastisk tur med 
mange �ne opplevingar, og ikkje minst mykje god 
sjømat. Så fann vi òg tid til å besøke det einaste lands-
baserte lakseoppdre�et i Japan (Proximar) og verdast 
største �skemarknad Tokyo Tsukiji Fish Marknad. 
Det siste er nesten verdt ei reiste til Tokyo i seg sjølv.

Mi� beste sommarminne må vi gå heilt tilbake til 
tidleg ungdom, og har òg med sjø og sjømat å gjere. 
Stikkordet er hummring, dvs �ske e�er hummar. 

Eg er frå Bremangerlandet, og brukte å reise på hum-
mar�ske i lag meg onkelen min. Her låg vi gjerne ute 
heile na�a, og returnerte først tidleg om morgonen. 
Synet av Olderveggen yst på Bremangerlandet som 
stuper re� i havet, sjøfuglane og e�er kvart; Sola som 
var i ferd med å stå opp då vi kom inn til den blikk-
stille �orden, samtidig som eg kunne skimte havets 
kardinalar liggande delvis skjult under nokre gamle 
regnjakker, gløymer eg aldri. 

2. Når startet di� politiske engasjement? 

Svar: Eg meldte meg inn i Unge Høgre då eg var 16 
år. Noko tid seinare meldte eg meg òg inn i Noregs 

mållag og Amnesty International, sjølv om eg er usik-
ker på om eg nokon gang blei medlem i sistnemnde 
organisasjon. 

3. Hvorfor ble det Høyre? 

Svar: Det er enkelt. Det handlar om at eg alltid har 
meint at det beste samfunnet skaper ein ved å la 
menneska få høve til å bruke evnene sine, utfalde seg 
og skape verdiar for seg sjølv og felleskapen. Så må 
de�e skje i ei samfunn som gir sikkerheit både for 
nasjonen og dei som bur her, samtidig som alle må 
få ein muligheit til å leve gode og meiningsfulle liv. 

4. Om det blir borgerlig regjering e�er valget i 
2025, og Erna ringer, og tilbyr posten som �sk-
eriminister. Hva vil di� svar være? 

Svar: Det er eit spørsmålet eg i så fall tenkjer Erna 
må vere den første som får vite svaret på. Så vil eg 
generelt seie at posten som �skeri- og sjømatminister 
er ein av dei viktigaste i regjeringa, og byr fyllast med 
entusiasme, kunnskap og klokskap.

5. Inneværende stortingsperiode har vært preget 
av mye støy kny�et til stortingsrepresentantenes 
pendlerbolig, regjeringsmedlemmers aksjekjøp, 
og fusk i forbindelse med masteroppgaver, Tik-
tok på tjenestetelefon, habilitet og inhabilitet, og 
ikke minst statsråders «kyss, klapp og klem» 
med ansa�e i departementene under sommer-
fester, for å nevne noe. Er det forståelig at folk er 
i ferd med å miste tilliten til våre politikere? 

Svar: Det har vore for mange uheldige saker og 
medieoppslag om politikarar som har gjort dårlege 
val, og det er le�e å forstå at det kan gå utover tilliten 
til det politiske miljøet. Så vil eg likevel vere fri nok til 
å hevde at desse sakene ikkje gir eit representativ eller 
korrekt bilde av politikarane våre. Slik eg kjenner dei 
er dei vanlege, velmeinande folk som gjer si� beste, 
og som absolu� ikkje driv med politikk for eiga pri-
vat vinning. Når det er sagt meiner eg det er ei viktig 

“Så vil eg 

generelt seie 

at posten som 

�skeri- og 

sjømatminister 

er ein av dei 

viktigaste i 

regjeringa, og 

byr fyllast med 

entusiasme, 

kunnskap og 

klokskap.” 

 
TEKST: ROBERT HOLMØY ERIKSSON, SJØMATBEDRIFTENE. FOTO: HØYRE

Bli kjent med
OLVE GROTLE

Navn:  Olve Grotle 
Alder:  60 år 
Yrke: Stortingsrepresentant 
Parti:  Høyre   
Stortingskomite: Næringskomiteen

Valgdistrikt: Sogn & Fjordane



NORSK SJØMAT 4-2024 35

TEKSTBLI KJENT MED OLVE GROTLE

fellesoppgåve for oss politikarar å unngå slike saker 
i framtida. Ja, kanskje det kan seiast så kort at vi må 
skjerpe oss.  

6. Om Høyre skulle vinne valget i 2025, og danne 
en ny regjering. Hva vil være de tydeligste end- 
ringene norsk sjømatnæring kan forvente ved et 
regjeringsski�e hvor Høyre si�er i førersete? 

Svar: Å, her skulle eg ha� mykje større plass enn det 
redaksjonen sikker er villig til å gi meg. Eg får derfor 
svare li� stikkordsmessig, og ber om forståing for at 
eg ikkje gir eit fullstendig svar.

Først og fremst vil eg minne om at sjømatnæringa, 
som næringslivet elles, treng gode, stabile og føre-
seieleg rammevilkår. Her har dessverre Støre-regje-
ringa feila totalt, og påført næringslivet ei utfordring 
ein ikkje har ha� før; politisk risiko.

Ei av dei viktigast oppgåvene til ei ny Solberg- 
regjering vil derfor vere å reetablere gode, konkur-
ransedyktige og langsiktige rammevilkår slik at 
sjømatnæringa veit kva spelereglar som skal gjelde. 

Dette er heilt avgjerande, ikkje minst skal ein få re-
alisert alle dei store og viktige investeringsprosjekta 
som nå er lagt på is.

Høgre var ein pådrivar for å få til ei kvotemeldinga 
som eit stort �eirtal av Stortinget stilte seg bak, og 
de�e har gi� �skeria våre den stabiliteten og sikkheita 
næringa var oppta� av. Nå må kvotemeldinga følgast 
opp, og så må ein arbeide godt for å �nne løysingar 
på spørsmål som kvotemeldinga ikkje gav svar på. 
Så er det ingen tvil om at både det grøne ski�et og 
kvotenedgang på enkelte �skeri, og vil krevje politisk 
klokskap i tida framover.   

Når det gjeld havbruket, vil eg først seie eg er glad 
for at Høgre fekk gjennomslag i Stortinget for at re- 
gjeringa alt i år må komme med ei teknologinøytral 
miljø�eksibilitetsordning. Det har havbruksnæringa 
ta� svært godt i mot, og nå må regjeringa levere. Så 
er det alt for mange politisk saker som framleis ikkje 
er levert, slik som dyrevelferdsmeldinga og havbruks-
meldinga, og ikkje minst alle som venter på viktige 
avklaringar anten det nå er havbruk i �ordane, på land 
eller til havs. Her må vi kome vidare nå.

“Først og 

�emst vil eg 

minne om at 

sjømatnæringa, 

som næringslivet 

elles, treng gode, 

stabile og 

føreseieleg 

rammevilkår.” 



7. Hvordan vil du og di� parti legge til re�e for å 
verne om det private eierskapet slik at mangfoldet 
av bedri�er langs kysten vil bestå? (Hva kan nærin-
gen konkret forvente når det gjelder formuesska�, 
utby�eska�, og grunnrenteska� for havbruk?

Svar: Det private næringslivet er bærebjelken i sam-
funnet vårt, og må re� og sle� bli gi� betre ramme-
vilkår. Som nemnt må det private eigarskapet ha 
stabile, langsiktige og gode forhold skal det kunne 
vekse og utvikle seg. 

Det er absolu� nødvendig å betre forholda for det 
private eigarskapet. Høgre vil �erne formueska�en 
på arbeidande kapital. Det er alt klart. Vil vi òg foreslå 
andre tiltak som vil styrke det private eigarskapen, og 
de�e vil bli endeleg avklart i det nye partiprogram-
met vårt.

Høgre meinte produksjonsavgi�a fungerte godt, og 
har vore svært kritisk både til prosessen kring grunn- 
renteska�en og sjølve lakseska�en. Høgre stemte 
derfor i mot lakseska�en i Stortinget, både ska�e- 
nivået og innretninga. Eit år e�er ser vi at kritikken 
må lakseska�en har slå� til. Over 30 mrd i investerin-
gar har bli� lagt på is, havbruket har få� ei dramatisk 
auke i kostnader til konsulentar og rådgivarar, eit stort 
skjemavelda, og det o�entlege byråkratiet har auka. 
Ikkje minst har ordninga med prisråd – som Høgre 
er i mot - skapt stor uvisse og unødvendig kostnader 
og arbeid for havbruksnæringa. 

Høgre vil ha ei ska�eordning for havbruket som 
både gir lågare ska�etrykk enn i dag, som er enklare 
og sikrare å praktisere, og som kan legge til re�e for 
teknologiutvikling, vekst og verdiskaping. Vi vil 
framover arbeide med å �nne den beste ordninga 
for havbruksnæringa, anten de�e vil vise seg å vere 
ei produksjonsavgi�sordning eller ei ska�eordning. I 
de�e arbeidet vil vi sjølvsagt ly�e til næringa, og ikkje 
minst ta bort mange av dei svært uheldige utfordin-
gane Støre-regjeringa har gi� næringa. 

8. På Vestlandet sliter havbruksnæringen med 
for stort miljøavtrykk og høyt lusepåslag. De�e 
innebærer at selskapene i disse produksjons- 
områdene får nedtrekk, som igjen betyr redu-
sert produksjonsvolum. Mener Høyre at årets 
nedtrekk burde vært stoppet? Og vil Høyre være 
en garantist for en nasjonal miljø�eksibilitets- 
ordning hvor oppdre�erne kan få «vekslet inn» 
dagens tillatelser i åpne merder, og få f.eks. tre 
tillatelser tilbake om man går over til nullut-
slippsløsninger? (konvertere �a en til tre)  

Svar: Det var Høgre som tok initiativ til at regjeringa 
blei pålagt å kome med ei miljøteknologisk miljø-
�eksibilitetsordning, og vi vil sjølvsagt følgje de�e 
opp. Korleis ordninga blir sjåande ut er regjeringa si� 
ansvar, her medrekna ordninga med innveksling av 
løyver. Når regjeringa kjem med si� forslag, vil Høgre 
sjølvsagt har oppfatning om denne er tilfredsstillinga, 
og om dne svarer på næringa sine utfordringar og 
Havbruksutvalet sine forslag. 

9. Vil Høyre innføre grunnrenteska� for hav-
bruk til havs? (Hvis nei, hvilke andre risikoav-
lastende tiltak vil partiet iverkse�e for at hav-
bruk til havs skal kunne realiseres)

Svar: Høgre er oppta� av å legge til re�e for havbruks 
til havs, og ser absolu� behovet næringa har til gode, 
langsiktige og stabile rammevilkår. Vidare må det òg 
nå kome på plass godt og relevant regeleverk.

Dessverre har Støre-regjeringa si� overraskande og 
uheldige lakseska�-grep i september 2022, skapt 
uvisse når det gjeld havbruk til havs. Det er òg noko 
av grunnen til at næringa fryktar at havbruk til havs 
også vil bli påført grunnrenteska� – men først når 
denne næringa har vore gjennom alle periodar med 
utfordringa og tap.

Høgre vil sikre at havbruk til havs kan investere lang-
siktig, utan å risikere at næringa i neste omgang vil bli 
påført ei ska�ebombe. 

10. Er �sk mat? Hvis ja, hvorfor er ikke sjømat 
ta� med i beregningene av landets matberedskap? 

Svar: Ja, �sk og sjømat er mat. Faktisk god, sunn og 
berekra�ig mat. Så må ein òg ikkje la sjølvforsynings-
graden bli eit mål på korleis landet vårt kan handtere 
kriser. 

Ein må re� og sle� få ei anna haldning til �sk og sjø-
mat når ein set opp utrekningar om dekningsgrad 
og matberedskap. Eit godt utgangpunkt for de�e 
arbeidet kan vere Menon Economics si� arbeid frå 
20. juni 2023, utarbeidd på oppdrag frå Nærings- og 
�skeridepartementet. 

11.  Hva mener du er den største feilen norsk 
sjømatnæring gjør, og hva er di� beste råd til 
næringen generelt og Sjømatbedri�ene spesielt? 

Svar: Eg har lenge meint at norsk sjømatnæring har 
vore for lite oppta� av å drive folkeopplysning om 
alt det denne fantastiske næringa har å by på, anten 
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det nå er tale om produkta, arbeidsplassane, verdi- og 
aktivitetsskapinga, ska�einngangen eller for den del 
dei enorme eksportinntektene den tilfører nasjonen.

Eg har o�e vist til den veldig store og gode arbeidet 
landbruksorganisasjonane gjer, ikkje minst i kotakt 
med lokal-, regional og rikspolitikarane. Politikarane og 
andre samfunnsaktørar treng nemleg meir kunnskap 
og fakta om sjømatnæringa.

Så meiner eg òg at det har bli� ei �n betringa på de�e 
dei siste åra. Fleire sjømatbedri�er er blir meir bevisst 
på at kunnskap- og omdømmebygging er nødvendig, 
og mange har tilse� samfunnskontaktar. Det meiner 
eg er bra.

Så vil eg for min eigen del seie at eg som «sjømat-
politikar» har bli� fantastisk godt mo�a� dei snart 3 
åra eg har drive med de�e, og det gjeld både �skeria, 
havbruket og �skeindustrien. Derfor ser eg òg fram til 
mange gode og ny�ige besøk det neste året.

12.  Norge trenger en ny industripolitikk for norsk 
sjømatindustri. De�e for å kunne bearbeide 

mer norsk sjømat i Norge. Hva er de viktigste 
politiske grepene landindustrien kan forvente 
blir gjennomført med Høyre i regjering? 

Svar: Først og fremst meiner eg det er viktig at vi nå 
er bevisst på at det nå er sjømatindustrien sin tur. 
Støre-regjeringa kom jo med ein slags lovnad om at 
det skulle kom ei industrimelding, men de�e er nå 
tona ned til å vere ei oppfølging av Bearbeidingsut-
valget si� arbeid. 

Eg tenker det er mange gode forslag i Bearbeid-
ingsutvalget sin rapport, og Høgre vil vere positiv 
og konstruktiv til å følge opp �eire av desse. Skal eg 
kort nemne nokre eksempel kan det vere å raskt få på 
plass betre marknadstilgang og mindre toll. Så må òg 
regelverket gåast i gjennom og endrast, her medrekna 
det svært uheldige innleigeforbodet. 

Så til slu�: Sjømatindustrien, som næringslivet elles, 
treng gode, stabile, langsiktige rammevilkår – og at 
den politiske risikoen blir ta� bort. Garantien for å få 
det til er ei ny Solberg-regjering. 
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Min hypotese er at hvis det å ha alle pengene i aksje- 
markedet ikke passer for deg, jo større er sannsyn-
ligheten for at et samarbeid med en god investerings-
rådgiver kan bli svært så verdifullt over tid.      

Verdien av en rådgiver #1 
Hvis man ikke skal ha alle pengene i aksjemarkedet, 
åpner det seg opp en jungel av investeringsproduk-
ter og valg som må tas. Det �nnes titusenvis av fond, 
og en tilfeldig sammensa� portefølje er sjeldent det 
beste. Det globale indeksfondet kan �nt beholdes 
som en byggekloss i porteføljen, men hva med rest-
en? Min erfaring er at mange har god forståelse for 
hvordan aksjefond fungerer, men i varierende grad 
hvordan ulike rentefond virker. Ønsker man å fordele 
risiko y�erligere via alternative investeringer, må man 
virkelig ha tungen re� i munnen. Slike løsninger kan 
variere stort i risiko, avkastning, kostnader, likviditet 
og ikke minst kompleksitet.  

#1 – en rådgiver kan bistå med å forklare hvordan 
ulike investeringer og fond fungerer, gi fornu�ige 
anbefalinger som passer for deg og ikke minst gi 
tilgang til mer spesialiserte løsninger.  

Verdien av en rådgiver #2 
For de fleste privatpersoner eller familier handler 
det økonomiske livet om mer enn bare invester-
ingsporteføljen. Noen driver virksomhet, ønsker å 
bruke penger på egne prosjekter, trenger skatteråd- 
givning, planlegger generasjonsskifte eller trenger 
bistand til å strukturere familieformuen. Å sette 
sammen en god forvaltningsløsning i lys av ulike 
behov og ambisjoner er krevende. En god rådgiver 
vil bistå med å skape oversikt, avstemme nødven-
dige tiltak og utarbeide grunnlaget for en langsiktig 
plan. Dette dokumenteres gjerne i en strategi- eller 
formuesplan. 

#2 – en rådgiver vil kunne ha verdifull kunnskap, 

tilgang på spesialister og et rammeverk som sørger 
for at investeringsporteføljen avstemmes i forhold 
til din samlede økonomiske situasjon. 

Verdien av en rådgiver #3 
Opplevelsen av enhver plan som skal realiseres over 
mange år vil alltid bli summen av alle kortsiktige 
øyeblikk. Gjennomsni�savkastning over tid er på 
samme måte summen av gode og dårlige perioder. 
Ettersom vi på kort sikt kan oppleve store verdi- 
svingninger, vil vi med sikkerhet kjenne på både frykt 
og grådighet. Psykologen Daniel Kahneman beskrev 
i boken «�inking, Fast and Slow» hvordan vi tar 
beslutninger, enten drevet av det raske, intuitive og 
automatiske («system 1»), eller det mer analytiske 
og rasjonelle («system 2»). Mens en langsiktig plan 
kan kny�es til system 2-beslutninger, vil vår opplev-
else med store opp- og nedturer i større grad kunne 
påvirkes av system 1-reaksjoner. 

#3 – en rådgiver vil kunne gi stø�e og forklare hva 
som skjer i økonomien eller �nansmarkedene, og 
samtidig være påminnelse om at det å holde seg til 
planen er forutsetning for langsiktig suksess.  

Verdien av en rådgiver #4 
En virkelig god rådgiver vil på en pedagogisk måte 
forklare hva som er forskjellen mellom langsik-
tig verdiskaping og hva som er kortsiktig spekula- 
sjon eller «�nancial entertainment». Å få hjelp til 
å se�e sammen en investeringsportefølje med �ere 
byggeklosser som skal stå seg gjennom godvær og 
uvær, er selve fundamentet for en god investerings-
reise. Anbefalinger om kortsiktige tilpasninger basert 
på forventninger om hva som vil gå best de neste 
månedene, er du best tjent med å overse. De�e kan 
eksempelvis være at rådgiveren har mer tro på kine- 
siske enn amerikanske aksjer, eller at de velger et 
spesielt rentefond fordi de er «helt sikre» på at ren-
tene skal falle mer enn markedet har priset inn. Slike 

Å investere kan være innmari enkelt. Kjøp et globalt indeksfond tilnærmet gratis 
og se pengene yngle over tid. Dette kan være en god oppskrift med få ingredienser, 

uten behov for en rådgiver. Men hvor mange bør egentlig ha alle pengene 
i aksjemarkedet? 

TEKST: : CHRISTIAN LIE, SJEFSTRATEG I FORMUE

Trenger du egentlig en rådgiver?

“Opplevelsen av 

enhver plan som 

skal realiseres 

over mange år 

vil alltid bli 

summen av alle 

kortsiktige 

øyeblikk.” 

Christian Lie er sjefstrateg 
i Formue. Han har over 
20 års erfaring �a �nans- 
bransjen og er ansvarlig 
for interne og eksterne 
budskap i Formue kny�et 
til makroøkonomi, �nans-
markeder, allokering og 
investoratferd.
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veddemål er i beste fall kvali�sert gjetning og bidrar 
svært sjelden til langsiktig verdi. 

#4 – en rådgiver med riktig fokus vil bruke tid på å 
bygge en solid allværsportefølje, ikke anbefale kort-
siktige, «sexy» veddemål om markedsretning.  

I en jungel kan det å følge stien 
være ganske lurt 
Flere studier har forsøkt å tallfeste verdien av en 
investeringsrådgiver. Resultatene peker gjennom-

gående i retning av at rådgivning ikke skaper verdi via 
spesi�kke investeringsvalg eller kortsiktige anbefalin-
ger. Derimot er verdibidraget hovedsakelig kny�et 
til etableringen av strategiske porteføljer (stien) og 
investoratferd (holde seg til den). Utover selve in-
vesteringene, kan rådgivning også bidra til gode valg 
kny�et til eksempelvis ska�, arv og pensjon. Jungel-
safari kan de�nitivt være mer behagelig sammen med 
en dreven guide. Noen ganger kan selv de beste av 
oss miste stien av syne. 

“Noen ganger 

kan selv de beste 

av oss miste stien 

av syne.” 

Formue er Nordens ledende, uavhengige rådgivningsfirma innen Financial 
Life Management. Vi bistår formuende privatpersoner, familier og stiftelser 

med rådgivning rundt investeringer, pensjon, skatt, jus, arv og generasjonsskifte samt kunst. Selskapet har 26 
kompetansesentre i Norge, Sverige og Danmark, blant annet i Tromsø, Trondheim, Ålesund, Bergen, Haugesund 
og Stavanger. Som stolt sponsor av Sjømatbedriftene gir utvalgte eksperter fra Formue i denne spalten råd til 
eiere rundt hvordan de på best mulig måte kan bevare og utvikle verdiene som skapes i næringen.



Snakk med og bli inspirert av utstillere og besøkende 
fra mer enn 60 nasjoner, som kommer til Trondheim 
for å presentere sine viktigste nyheter og innovasjoner. 

— Nor-Fishing har et viktig mandat; å skape en 
møteplass mellom fiskerne og de som utvikler frem-
tidens fisketeknologi. På messen møtes våre klokeste 
hoder for å oppdatere seg på de bærekra�ige løsnin-
gene som skal ta fiskerinæringen inn i fremtiden, sier 
Kristian Digre, daglig leder i Sti�elsen Nor-Fishing. 

Hvorfor skal jeg delta på Nor-Fishing 
2024? 
Det finnes mange gode grunner til å besøke 
Nor-Fishing, både for fiskere, teknologileverandører 
– og alle andre som jobber med og i en av Norges 
viktigste næringer.

Du som er fisker, møter gode kolleger samt både 
kjente og ukjente leverandører, som presenterer det 
nyeste innen spennende fisketeknologi. Kanskje 
finner du løsningen på en utfordring du har kjent på 
siste tiden? 

For deg som leverer teknologi til fiskerinæringen, er 
de�e årets viktigste møteplass. Nor-Fishing gir deg 
en unik mulighet til å vise frem akkurat din løsning, 
direkte til fiskerne som trenger den. I tillegg får du ta� 
«pulsen» på næringen; hvilke utfordringer kjenner 
fiskerne på om dagen? Det er ny�ig informasjon å ta 
med tilbake på kontoret e�er messen – sammen med 
en rekke nye leads. 

Fremdeles ikke er overbevist? Her er fire gode grun-
ner til å besøke messa! 

Nor-Fishing arrangerer 
også i år Studentdagen. 
Messen samler mange 
studenter og er en viktig 
arena for rekru�ering til 
næringen.

Nor-Fishing er fiskerinæringens viktigste arena for nettverksbygging og 
kunnskapsdeling. Her møtes fiskere og leverandører fra hele verden, for å lære mer om 

fremtidens fiskeriteknologi og bærekraftige løsninger – og du er invitert! 

TEKST: LILL EVA J. BRÅTHEN, MARKEDSKOORDINATOR STIFTELSEN NOR-FISHING. FOTO: STIFTELSEN NOR-FISHING

Nor-Fishing har vært �skerinæringens viktigste møteplass i over 60 år. Kveldsprogrammet samler bransjefolk e�er en travel messedag, 
og byr på variert underholdning og smaksopplevelser.

Nor-Fishing 2024 arrangeres fra 19. til 22. august 
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FISKERINÆRINGENS VIKTIGSTE MØTEPLASS

– Velkommen til Nor-Fishing 2024



1. Ny teknologi og banebrytende innovasjon
Nor-Fishing er en av verdens ledende messer innen 
fiskeriteknologi. Opplev de siste teknologiske nyvin-
ningene, som forbedrer e�ektiviteten, bærekra�en og 
sikkerheten til deg som er fisker. 

Du kan blant andre møte de tre finalistene til årets 
Innovasjonspris, som presenterer en helt ny metode 
for å tråle, et ny� konsept for fangst av skjell og andre 
organismer fra havbunnen og et ny� beredskaps- og 
sikkerhetssystem for næringsfartøy. 

2. Oppdatert på trender og forskning
En rekke seminarer, foredrag og workshops sikrer 
deg viktig faglig påfyll under messen. Allerede på 
mandag 19. august, dagen før messeområdet åpner,  
tar vi «pulsen» på de siste trendene og presenterer 
den nyeste forskningen innen fiskeri, når Nor-Fish-
ing-konferansen går av stabelen. 

Alle messedagene kan du også utforsk det o�-
sielle fagprogrammet, med en rekke dagsaktuelle 
kunnskapsaktiviteter. 

I tillegg kan du når som helst stikke hodet innom 
Hall E. Der har vi i år samlet Forskningstorget og 
alle organisasjonene, på e� og samme sted. I hallen 
holdes det seminarer og serveres lokalmat. I tillegg 
finner du her en stor bar og et lekkert lounge-område 
– samt en spennende modellbåt-utstilling. 

3. Bygg ne�verk med aktører fra hele 
fiskerinæringen
Messen samler et bredt spekter av aktører fra hele 
fiskerinæringen, inkludert produsenter, leverandører, 

forskere og beslutningstakere. De�e gir en unik 
mulighet til å bygge ne�verk, kny�e kontakter og ut-
veksle erfaringer med andre fagfolk. 

Nor-Fishing samler også studenter og er en viktig 
arena for rekru�ering til næringen. Messen har en 
egen studentcamp, der studentene får presentere sine 
oppfinnelser og forskning. Studentcampen avslu�es 
med premiering av beste case. 

4. Sosial på messens kveldsarrangementer
Nor-Fishing har vært fiskerinæringens viktigste 
møteplass i over 60 år. E�er messedagens slu�, in-
viterer vi til de aller beste smaksopplevelsene og 
forrykende underholdning. Utforsk vårt spennende 
kveldsprogram, hvor du kan ta med deg kolleger og 
forretningsforbindelser ut for å nyte kvelden. 

Delta på den tradisjonsrike Festmiddagen, opplev 
Norges beste Queen-show eller nyt spennende 
smaker på den alltid populære Streetfood & Mingle 
Party-middagen. Før og e�er middagene kan du i 
tillegg senke skuldrene på A�erFish og NightFish – 
våre lounge-arrangementer. 

“En rekke 

seminarer, 

foredrag og 

workshops sikrer 

deg viktig faglig 

påfyll under 

messen.” 

Utforsk Nor-Fishing 2024 på www.nor-fishing.no

Besøk Forskningstorget og få faglig påfyll med seminarer og 
foredrag om aktuelle tema og problemstillinger.

Nor-Fishing er en viktig internasjonal møteplass for �skeri- 
næringen.

Nor-Fishing er en av 
verdens ledende messer 
innen �skeriteknologi. 
Opplev de siste tekno-
logiske nyvinningene i 
Trondheim 19. – 22. 
august.
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Arbeidsgiver

I arbeidsmiljøloven (aml) § 1-8 (2) er arbeidsgiver de- 
�nert som «enhver som har ansa� en arbeidstaker».

En arbeidsgiver er altså en person eller selskap, or-
ganisasjon eller institusjon som anse�er personer for 
å utføre arbeid eller tjenester i by�e mot lønn eller 
annen godtgjørelse. Arbeidsgiverde�nisjonen kan 
ses på som en speilvending av arbeidstakerbegrepet. 
I aml. § 1-8 (1) står det at en arbeidstaker er enhver 
som utfører arbeid for og er underordnet en annen.

Begrepene arbeidsgiver og arbeidstaker betegner 
som et utgangspunkt partene i en arbeidsavtale, de 
er hverandres motparter i arbeidsavtalen. Den indi-
viduelle arbeidsavtalen har til formål å utjevne makt- 
ubalanse, og reglene i arbeidsmiljøloven har i hoved-

sak form av regler som fastse�er plikter og krav for 
arbeidsgivere, til vern av arbeidstakerne. 

Arbeidsgivers ansvar og plikter 

I henhold til aml. § 2-1, er arbeidsgivers plikt å sørge 
for at bestemmelsene gi� i og i medhold av arbeids- 
miljøloven blir overholdt.

Arbeidsgiverens plikter er omfa�ende og dekker �ere 
aspekter av arbeidsforholdet. Pliktene er utformet 
for å sikre et trygt og re�ferdig arbeidsmiljø, og for 
å besky�e arbeidstakerens re�igheter. En ivaretakelse 
av pliktene bidrar til å fremme trivsel og produktivitet 
blant arbeidstakerne, samt redusere risikoen for kon- 
�ikter og tvister.

1)  Arbeidsavtale

Arbeidsgiver har et ansvar for å sikre at arbeidstaker får 
en arbeidsavtale. Det skal inngås en skri�lig arbeids- 

“Begrepene 

arbeidsgiver og 

arbeidstaker 

betegner som et 

utgangspunkt 

partene i en 

arbeidsavtale, 

de er hverandres 

motparter i 

arbeidsavtalen.” 
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Hva er egentlig definisjonen på en arbeidsgiver? 
Og hva er arbeidsgivers ansvar og plikter overfor arbeidstaker i et arbeidsforhold? 

I denne artikkelen skal vi se litt nærmere på dette.

TEKST: TONJE KUMMENEJE VANGEN, SJØMATBEDRIFTENE

ARBEIDSGIVERS
ansvar og plikter



“Arbeidsgiver 

må sørge for 

at reglene om 

arbeidstid, 

inkludert daglig 

og ukentlig 

arbeidstid, 

pauser, hviletid 

og overtid, 

overholdes.” 
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avtale i henhold til krav i aml. § 14-6. Arbeidsgiver 
må også sørge for at arbeidsavtalen oppdateres ved 
endringer i arbeidsforholdet. Videre skal arbeidsgiver 
ved anse�elsen informere arbeidstakeren om re�igheter 
og plikter som følger av anse�elsesforholdet.

2)  HMS

Arbeidsgiver skal sikre et fullt forsvarlig arbeidsmiljø. 
De�e innebærer å forebygge fysiske og psykiske 
helseskader hos arbeidstaker. Arbeidsgiveren skal 
ha et systematisk HMS-arbeid som inkluderer regel- 
messige evalueringer og oppdateringer av HMS-til-
takene. Arbeidsgiver må sørge for nødvendige verne- 
utstyr og sikkerhetstiltak, gi nødvendig opplæring 
og informasjon om HMS til ansa�e, gjennomføre 
risikovurderinger og iverkse�e tiltak for å redusere 
risiko.

3)  Lønn

Arbeidsgiver har et ansvar for å utbetale lønn for ut-
ført arbeid. Lønnen skal betales som avtalt, til re� tid. 
Arbeidsgiver må også sikre at arbeidstakeren mot-
tar eventuelle lønnstillegg, overtidsgodtgjørelse og 
feriepenger etc.

4)  Arbeidstid

Arbeidsgiver må sørge for at reglene om arbeidstid, 
inkludert daglig og ukentlig arbeidstid, pauser, hvilet-
id og overtid, overholdes. Arbeidsgiver må også påse 
at arbeidstakeren får tilstrekkelig hviletid mellom ar-
beidsøktene. I tillegg må arbeidsgiver sikre at arbeids- 
takeren får ferie i henhold til ferieloven.

5)  Tilre�elegging og oppfølging

Arbeidsgiver plikter å tilre�elegge arbeidet for arbeids- 
takere med redusert arbeidsevne, helseproblemer eller 
funksjonsnedse�elser. Sykemeldte arbeidstakere må 
følges opp med oppfølgingsplaner, dialogmøter og 
samarbeid med NAV og helsepersonell.

6)  Medbestemmelse

Medbestemmelse innebærer at arbeidsgiver må invol-
vere arbeidstakere i beslutningsprosesser som påvirker 
deres arbeidsforhold, gjennom verneombud, arbeids- 
miljøutvalg og andre medbestemmelsesorganer.

7)  Likestilling og ikke-diskriminering

Arbeidsgiver må sikre at det i arbeidsforholdet ikke 
skjer diskriminering på grunnlag av kjønn, alder, etni- 
sitet, religion, seksuell orientering, funksjonsned-
se�else eller andre diskrimineringsgrunnlag. Videre 
plikter arbeidsgiver å arbeide aktivt for likestilling og 
inkludering på arbeidsplassen.

8)  Medarbeidersamtaler og 

kompetanseutvikling

Medarbeidersamtaler må gjennomføres regelmessig 
for å gi tilbakemelding på arbeidstakerens prestasjoner 
og for å diskutere utviklingsmuligheter. Arbeidsgiver 
skal dessuten tilre�elegge for faglig og personlig ut-
vikling gjennom opplæring og e�erutdanning.

9)  Dokumentasjon

Både arbeidsavtaler, timelister, HMS-dokumentasjon 
og oppfølgingsplaner må dokumenteres.

ARBEIDSGIVERS ANSVAR OG PLIKTER



E�er en gjennomgang av denne rapporten er det e�er 
min oppfatning grunn til å advare sterkt mot en fort-
sa� utvikling der de ansvarlige politiske myndighet- 
ene gir fra seg styringen av akvakulturnæringen til 
beslutninger basert på ulike tekniske beregninger 
foreta� av et anonymisert forvaltningsapparat uten 
politisk ansvar. Det er svært viktig at avgjørelser som 
innebærer en avveiing av næringshensyn og miljø- 
hensyn foretas av politisk ansvarlige myndigheter – 
slik vi har lang tradisjon for innenfor for eksempel 
kra�sektoren og petroleumssektoren. De�e er nød-
vendig i et demokratisk samfunn. 

Rapporten om tra�kklyssystemet og kvalitetsnormen 
for villaks argumenterer for å �erne vesentlige deler 
av forvaltningen av akvakulturnæringen fra ansvarlige 
politiske myndigheters kontroll og ansvar. Rapporten 
er skrevet av en arbeidsgruppe som er oppnevnt av 
Styringsgruppen for tra�kklyssystemet. Den argu-
menterer for at sammenhengen mellom tra�kk- 
lyssystemet og kvalitetsnormen for villaks medfører 

at det må innføres langt strengere produksjonsbe-
grensninger overfor den sjøbaserte akvakulturnærin-
gen. I rapporten fremstår disse produksjonsbegrens-
ningene nærmest som en nødvendig konsekvens av 
at man følger kvalitetsnormen for villaks.

E�er min oppfatning kan man ikke beny�e kvali- 
tetsnormen til å argumentere for at bestemte tiltak 
må gjennomføres overfor akvakulturnæringen ved 
hjelp av tra�kklyssystemet – slik det gjøres i denne 
rapporten. Kvalitetsnormen for villaks er et evaluer-
ingssystem og et regelverk som er innre�et mot den 
enkelte villaksbestand, og det er ikke laget for å regu-
lere akvakulturnæringen i produksjonsområdene.

Kvalitetsnormen for villaks er en miljøkvalitetsnorm 
som er fastsatt med hjemmel i naturmangfoldloven 
§ 13. Lovens § 13 første ledd beskriver de�e som 
«retningsgivende kvalitetsnormer for naturmangfol-
det». Kvalitetsnormen beskriver en standard for hva 
som er akseptabel miljøkvalitet i den enkelte villaks-
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Advokat (H) Halfdan 
Mellbye, SANDS

Nærings- og Fiskeridepartementet publiserte 30. mai 2024 «Rapport om hvordan 

Trafikklyssystemet påvirker arbeidet med å oppnå målene satt 
i Kvalitetsnorm for villaks».

TEKST: ADVOKAT (H) HALFDAN MELLBYE, SANDS ADVOKATFIRMA

Trafikklys uten politisk styring

“Kvalitets-

normen 

beskriver en 

standard for 

hva som er 

akseptabel 

miljøkvalitet 

i den enkelte 

villaks-

bestand.” 



bestand. Vurderingen av miljøkvaliteten i enkeltbe-
stander er publisert av Miljødirektoratet i Lakseregis- 
teret.

Naturmangfoldloven § 13 tredje ledd gir regler for 
hva som skal skje dersom det foreligger et brudd 
på miljøkvalitetsnormen i en laksebestand. Bestem-
melsen fastslår da at miljømyndighetene, i samråd 
med andre berørte myndigheter, skal utarbeide en 
plan for å re�e opp miljøkvaliteten. Dersom planen 
inneholder inngrep overfor individer eller bedri�er 
må slike inngrep gjennomføres med hjemmel i an-
dre lover eller forskri�er. Kvalitetsnormen for villaks 
er ikke et hjemmelsgrunnlag for slike inngrep. Kval-
itetsnormen er ikke en formell lov eller forskri�, men 
et veiledende system som myndighetene kan bruke 
når de vurderer tiltak kny�et til den enkelte villaksbe-
stand. Det er med andre ord et system som skal sikre 
at de politisk ansvarlige myndigheter får klar beskjed 
om miljøproblemene før de tre�er sine beslutninger.

Arbeidsgruppens rapport foreslår altså at kvalitets- 
normen for villaks brukes på en annen måte enn 
det dagens regelverk legger opp til. Rapporten, som 

er skrevet av en arbeidsgruppe som også har juri- 
disk kompetanse, argumenterer i retning av at myn- 
dighetene er juridisk forpliktet til å innføre nye og 
strengere inngrep overfor sjøbasert oppdre�. Ved 
sin argumentasjon og sine konklusjoner viser rap-
porten at det er nødvendig å ta helt andre grep over-
for tra�kklyssystemet enn det rapporten anbefaler. 
Innenfor tra�kklyssystemet tre�es det i dag sterkt 
inngripende vedtak overfor både enkeltbedri�er i 
akvakulturnæringen og næringslivet langs kysten 
uten at politisk ansvarlige myndigheter foretar de 
avveiinger mellom næringshensyn og miljøhensyn 
som skal foretas i et demokratisk samfunn. 

Tra�kklyssystemet må reformeres slik at politisk an-
svarlige myndigheter tar de reelle beslutningene. Vi 
må vekk fra ordninger der viktige næringspolitiske 
og miljøpolitiske beslutninger foretas ved hjelp av 
anonymiserte tekniske beslutningsprosesser som in-
gen tar ansvaret for, slik realiteten i tra�kklyssystemet 
har vært. Det er slike demokratiserende endringer 
som bør foreslås i den nye Stortingsmeldingen om 
havbruk.
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TEKST

“Kvalitets-

normen er ikke 

en formell lov 

eller forskrift.” 

ADVOKATENS HJØRNE

Les mer på 
fiskejuss.no 

– Sands blogg 
for fiskeri- og 
havbruksjuss



Ulike re�er av melke �a 
restaurantbesøk i Japan 
�a rå torskemelke i sushi, 
i saus eller i �skeboller til 
melke �a blåse�sk. 
Foto �a: Marianne Støren 
Berg , Tov Jonsson Berge, 
Eva Falch 

Ansvar for råstoffet sammen
Japan og Norge har mye til felles, men har også mye 
å lære av hverandre når det gjelder hvordan vi kan 
utny�e mest mulig av �sken til mat. Også de delene 
som ikke er �ske�leten. NTNU har gjennom �ere 
år delta� i internasjonalt partnerskap (iFOODnet 
– prosjekt) med japanske universitet, og �kk i år et 
ny� prosjekt i Global mobilitet gjennom Erasmus+ 
hvor Norge og Japan sammen tar ansvar for de delte 
globale verdikjedene innenfor sjømat. Slike pro- 
sjekter åpner muligheter for studentutveksling og 
samarbeid mellom professorer. På denne måten �kk 
vi mulighet til studentopphold i Tokyo i forbindelse 
med vår bacheloroppgave som ne�opp handlet om 
bedre utny�else av restråsto� fra �sk, nemlig torske-
melke.    

Melke – en delikatesse i Japan
Melke er den vanligste betegnelsen på det reproduk-
tive organet til hann�sken, og er også kalt krøll eller 
iselje. Mens melke er en delikatesse i Japan, hives 
den stort se� over bord i Norge. Rogna derimot 
anvendes i mye større grad. I vår bacheloroppgave 
skulle vi undersøke kvalitet, holdbarhet og bruk av 
torskemelke for å oppgradere denne ressursen til 
fremtidig mat. Deler av oppgaven ble gjort i Norge 
og deler ved Tokyo University of Marine Science 
and Technology (TUMSAT). Selv om melke ikke 
er en del av den daglige kosten til nordmenn, så fant 
vi noen oppskri�er hvor melke var enten stekt eller 
kokt. Ellers fant vi lite li�eratur som beskrev melke 
og bruk av denne ressursen hjemme i Norge. Vi så 
frem til å �nne �ere svar i Japan. Der er melke mer 
vanlig til mat i likhet med noen andre asiatiske land. 
I forkant av reisen lærte vi at melke kan konsumeres 
rå i for eksempel sushi, kokt i en suppe, fritert som en 
snacks eller som ingrediens i matvarer. Japan er også 
et stort marked for omse�ing og konsum av andre 
ulike restråstoff, hvor produkter som rogn, hjerte, 
lever og melke (og masse mer) er brukt i det Japan-
ske kjøkken. Noen av disse er hverdagsprodukter 
som vi kunne �nne i matbutikker, mens andre slik 
som melke, anses som mer luksuriøse og disse fant 
vi kun på større �skemarked eller i restaurantene. 

Japanske og norske studenter 
sammen på lab
Før vi dro fra Norge gjennomførte vi �ere tineforsøk 
med blokker med melke og analyserte farge, hold-
barhet og sensorisk luktanalyse med en gruppe 
NTNU-studenter som er delvis trenet i slike ana- 
lyser. På laboratoriene hos TUMSAT analyserte vi 
farge og ulike holdbarhetsparametere. Vi �kk god 
veiledning fra en professor og PhD-student ved uni-

Norge og Japan er viktige havnasjoner. Japan importerer store mengder norsk fisk, 
og NTNU har flere samarbeidsprosjekter med Japan hvor målet er å utnytte disse felles 

globale matressursene best mulig. Dette samarbeidet er strategisk viktig for Norge.

TEKST: TOV JONSSON BERGE OG KRISTOFFER EINVIK, BACHELORSTUDENTER I MATVITENSKAP, TEKNOLOGI OG BÆREKRAFT VED NTNU. 

EVA FALCH, VEILEDER OG 1. AMANUENSIS VED INSTITUTT FOR BIOTEKNOLOGI OG MATVITENSKAP VED NTNU. 

FOTO: EVA FALCH

Studieopphold i Tokyo for å lære mer om 
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Fra tun�skauksjonen på 
verdens største �skemarked 
– Toyosu, som vi var så 
heldige å få oppleve på 
nært hold. 

versitetet, og vi samarbeidet med andre bachelor- og 
masterstudenter der. Reisen til Japan var interes-
sant og muliggjorde et lærerikt samarbeid, hvor vi 
ble kjent med andre studenter, hverdagen deres og 
hvordan de jobbet. Studentene var ambisiøse og 
jobbet lange dager på universitetet. Vi opplevde at 
de var svært dedikerte både til si� eget og til vårt 
prosjekt. 

Med støvler og kjeledress på verdens 
største fiskemarked
Utover å jobbe på universitetet �kk vi mulighet til 
å besøke Toyosu marked. De�e er anse� til å være 
verdens største �skemarked. Her �kk vi, sammen 
med vår veileder Eva Falch, en ekstraordinær per-
sonlig omvisning på det enorme markedet. Vi var 
heldige siden vår professor fra TUMSAT hadde 
gode kontakter til nøkkelaktører på markedet, og 
vi var på plass på markedet kl. 03:00 på morgenen. 
Der var det allerede yrende liv med imponerende 
mye logistikk, trailere, trucker og for�y�ing av sjø-
mat (inkludert levende arter). Like e�er startet auk- 
sjoner og salg slik at sjømaten skulle bli tilgjengelig 
så fersk som mulig. Sjømatmarkedet var fullt av sel-
gere og kjøpere av fersk sjømat. Vi var omgi� av sjø-
mat, mennesker og spesialbiler med ulike råvarer eller 

utstyr som skulle rundt om på markedet. Vi må�e 
virkelig se oss for da interntra�kken gikk i høy has-
tighet. Det var sa� opp auksjoner for �ere ulike typer 
sjømat hvor ulike distributører og forhandlere kunne 
legge inn bud på råvarene i ulike runder. Råvarene 
med best kvalitet ble solgt først. Makrellstørje (Blue-
�n Tuna) var den desidert dyreste råvaren som ble 
solgt, men andre råvarer som kråkebollerogn, skall-
dyr, miniblekksprut og rogn fra ulike arter ble også 
auksjonert til høy pris. 

Auksjonene foregikk på et eget «språk» som vi andre 
hadde problemer med å forstå. Det var en kombi-
nasjon av håndtegn, ringing med bjeller og roping 
som nesten utviklet seg til sang. Auksjonen kunne 
være over på noen få sekunder. Det var en fasciner-
ende prosess å observere, men var også forvirrende 
og vanskelig å følge med på. 

Gjennom omvisningen �kk vi eksklusive møter 
med �ere aktører som jobbet i ulike ledd i markedet 
og �kk viktig innsikt til oppgaven vår gjennom in-
tervju med disse. Vi �kk �ere timers omvisning og 
innblikk i administrasjonen av markedet, hvilken 
sjømat som ble distribuert, mengder og ble med og 
tok imot norsk laks. Vi �kk intervjuet ansa�e om 

“Vi var omgi� 

av sjømat, 

mennesker og 

spesialbiler med 

ulike råvarer eller 

utstyr som skulle 

rundt om på 

markedet.”  
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bærekra� og utny�else av restråsto�, noe som viste 
seg at de ikke hadde noe stort fokus på. Det var først 
og fremst salg og foredling av råsto�ene de tok inn 
som hadde prioritet, så kunne de eventuelt jobbe 
med bærekra� rundt disse prosessene i e�erkant. 
Vi �kk senere møte distributører som holdt til på 
den innerste delen av markedet, som var der det ble 

liv e�er at auksjonene var ferdige. Her ble mye av 
sjømaten fra auksjonene tilpasset og solgt videre ek-
sempelvis til restauranter eller andre kjøpere. Vi �kk 
blant annet et møte med en detaljist på melke som 
visste tydelig hvilke kvalitetskrav som skulle til for 
å omse�e melke på markedet. Her �kk vi mye god 
informasjon om hva de ser e�er av kvalitet i melke, 
hvor blant annet farge, lukt og fyldig konsistens ble 
nevnt som de viktigste kvalitetsparameterne.

Men er melke godt og hva smaker det?
Senere i oppholdet �kk vi også smake på ulike typer 
melke. Blant annet smakte vi på rå torskemelke i en 
sushire�, kokt blåse�skmelke i en suppelignende 
re�, og vi �kk smake på japanske �skeboller med 
melke. Vi synes alle re�ene var overraskende gode, 
hvor melken hadde relativt nøytral smak og en 
kremet og myk tekstur.

Påfyll av ny innsikt 
Turen til Japan var veldig lærerik og utrolig nyttig 
for vår bacheloroppgave. Vi �kk innblikk i hvordan 
det er å være student i et annet land over en kortere 
periode. Selv om studentene der var ambisiøse vir-
ket det som de hadde det gøy utenom studiene. 

Underveis i oppholdet �kk vi også møte Marianne 
Støren Berg som representerer Innovasjon Norge 
og Forskningsrådet i Tokyo. De jobber med å kny�e 
sammen norsk og japansk næring og akademia. Sam-
men med vår NTNU-veileder og en professor ved 
TUMSAT, diskuterte vi blant annet mulighetene 

Kirsebærblomstringen i 
Tokyo var nydelig. Bildet 
ble ta� �a en fasinerende 
utendørs wrestlingkamp. 

Oppstilling e�er møte 
med Marianne Støren 
Berg �a Inovasjon Norge 
og Forskningsrådet som 
er spesialrådgiver for forsk-
ning, teknologi og høyere 
utdanning og lokalisert i 
Japan. Ellers på bildet er 
Eva Falch (veileder), 
Professor Shingo 
Matsukawa (TUMSAT), 
Tov Jonsson Berge og 
Kristo�er Einvik. 

NORSK SJØMAT 4-202448

“Vår reise ga oss 

mye kunnskap 

som kan utny�es 

i Norge.”



og ny�en av utveksling, oppgaven vår og utdan-
ningssamarbeid mellom Norge og Japan. Vår reise 
ga oss mye kunnskap som kan utny�es i Norge. I 
tillegg �kk vi gode kontakter i Japan som kan være 
ny�ige i fremtiden. 

Smak av en annen kultur
Vi �kk også god innsikt i Japansk matkultur. Japan- 
ere er oppta� av god mat og ma�radisjoner, hvor 
de blant annet anser det som viktig å utny�e mest 
mulig av råsto�ene de har tilgjengelig. De har en an-
nen preferanse på smak og tekstur enn oss i Norge. 
For eksempel er «slimete» og «gele-tekstur» svært 
populært, og det samme gjelder en kremete smak 
og tekstur. Melke innfrir noen av disse smaksprefe- 
ransene. Japanerne var også veldig oppta� av fersk-
het. Sammen med kunnskapen rundt kvalitet på 
melke, så er de�e noe vi kommer til å ta med oss 
videre, og noe som vi �kk utny�et i vår bachelor- 
oppgave. 

Har melke en fremtid på det norske 
markedet? 
Om melke kommer til å bli et produkt vi �nner på 

markedet i Norge er vanskelig å forutsi. Vi tror at 
Norge har mye å lære av Japan når det gjelder res-
sursutny�else, men Japan har også en del å lære av 
Norge. Om fremtiden for melke i Norge sier stu-
denten Tov Jonsson Berge - «De gangene vi har 
nevnt prosjektet vårt, så ser de �este veldig skep-
tiske ut. Fåtallet av de vi har snakket med ønsker å 
smake på torskemelke, og det virker som at det blir 
vanskelig å motivere norske forbrukere til å spise 
melke. En smart taktikk kan kanskje være å trekke 
�em at melke er sunt og inneholder næringsrike 
sto�er». Kristo�er Einvik er enig i de�e – «Vi var 
li� skeptiske selv når vi skulle spise det, så vi tror 
at det bør jobbes videre med måten råsto�et pre-
senteres for forbrukere i Norge. Kanskje det bør 
introduseres som en ingrediens i et produkt før 
det kan bli populært som en hovedre�». Selv om 
Japan bruker mer restråsto� som mat enn vi gjør 
i Norge, så var det og tydelig at �ere unge menne-
sker i Japan spiser mindre sjømat og mer kjø� enn 
før. De�e er en trend vi også ser i Norge, noe som 
kan bety at videre samarbeid innen utny�else av 
restråsto� mellom nasjonene kan være ny�ig for å 
kunne snu denne trenden. 
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“Selv om Japan 
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restråsto� som 
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mindre sjømat 

og mer kjø� 

enn før.”
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Norge med sine naturgitte fortrinn er verdens nest største eksportør av sjømat, 
kun Kina er større, og deretter kommer faktisk Vietnam.

TEKST: PER SANDBERG, FREELANS OG TIDLIGERE FISKERIMINISTER

Per Sandberg , �eelans og 
tidligere �skeriminister

Det er nå snart seks år og syv �skeriministere siden 
jeg gikk av som �skeriminister. Min tid i statsråds- 
stolen var det høy aktivitet og stort fokus på både �ske-
ri og havbruk. Det lå til grunn at eksportverdien fra 
sjømatnæringen skulle fem-dobles frem til 2050, 500 
milliarder i eksportverdi i 2050 skulle være oppnåelig. 
På tross av uenigheter var det enorm optimisme, hver 
dag mø�e jeg næringer, personer og forvaltningsin-
stitusjoner som la frem planer for fremtidig vekst, 
både i økt produksjon, økt foredling, ny teknologi, 
forvaltningskunnskap, strukturer og forskning. Det 
var en glede å være �skeriminister, selv om det var 
noen tø�e tak også. Med folkemøter langs kysten �kk 
jeg virkelig møte folket og næringen, og det manglet 

ikke på ramsalt kritikk for den minste endringen jeg 
foretok, eller foreslo, museumsvoktere tok i bruk de 
skarpeste formuleringene i sku�en, men, det var uan-
se�, den beste perioden i min politiske karriere. Og, 
jeg har ikke registrert noe revers av endringer under 
min tid som statsråd. Men, den største kampen i tiden 
som �skeriminister var imidlertid å stanse Finansde-
partementets daglige sug e�er å pålegge næringen nye 
ska�er og avgi�er. Jeg husker med skrekk de krav og 
forslag Finansdepartementet la frem i budsje�møte, 
når havbruksfondets fordeling skulle vedtas, når 
auksjonsprisen på økt MTB-volum skulle fastse�es. 
Eller forslaget til grunnrente som Finansdepartemen-
tet i skjul hadde jobbet med i alle år. Jeg sa�e imidler- 

Norges tredje største eksportvare,
Norsk sjømat!
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“Hadde det 

vært politisk vilje 

og mot, ville man 

selvfølgelig tatt 

nødvendig grep 

uten å vente på 

byråkratenes 

ineffektive 

jobbing med 

en melding.”

Har du sterke meninger? I denne spalten kan du også få gi utløp for dine synspunkter på aktuelle saker for 
sjømatnæringa. Ta kontakt med redaksjonen på: post@sjomatbedriftene.no

tid min statsråd post til rådighet for andre, en slik 
ska� skulle ikke innføres med meg i posten. Det ble 
det heller ikke, men Finansdepartementet, Regjerin-
gen og Stortinget lykkes jo senere dessverre. Når jeg 
hører Finansministeren forsvare denne meningsløse 
ska�en blir jeg rimelig irritert, sitat:  «Det blir mindre 
velferd hvis man ikke beska�er oppdre�snæringen 
hardere», u�aler Finansministeren på inn -og utpust, 
en innøvd frase som Finansdepartementet har trenet 
Finansministeren på å gjenta til det kjedsommelige. 
Og, det er selvfølgelig feil, ja man kan tillate seg å si 
det er løgn. Men hvis man legger et slikt useriøst ar-
gument til grunn, kan man le� argumentere med at 
man må �erne subsidiene til norsk landbruk, det blir 
re� å sle� mindre velferd av slike subsidier.  

I all ydmykhet vil jeg derfor tillate meg å spørre om, 
får Norges nest største og viktigste eksportnæring, 
i fremtiden, den nødvendige oppmerksomhet og 
politiske handlekra�en som kreves?   

Svaret er, absolu� ikke. Mange �ne �oskler serveres, 
man vil legge til re�e for vekst, arbeidsplasser, verdi- 
skaping og eksportinntekter. Ambisjonene mangler 
ikke, men de står ikke i stil til handlekra� og vilje. Det 
ser forlokkende ut med nye rekorder for eksport av 
norsk sjømat som gir store inntekter til kommuner 
og stat, politikere går i hvilemodus når de ser tallene, 
men store deler av de�e har helt andre årsaker enn 
vekst i produksjon. Næringen kan ikke tillate seg noe 
hvileskjær. Og, kjenner jeg Finansdepartementet re�, 
ruger de på nye ska�er og avgi�er når de registrerer 
milliardene.

Siden jeg som statsråd innførte tra�kklyssystemet, 
havbruksfondet og auksjon på MTB-volum, har det 
ikke vært noen nevneverdig vekst i oppdre�snærin-
gen. Og, en ventet Havbruksmelding kommer mest 
sannsynlig ikke før e�er Stortingsvalget 2025, kan-
skje med virkning e�er 2-3 år, hvis det overhodet 
kommer tiltak som vil bidra til økt vekst. Hadde det 
vært politisk vilje og mot, ville man selvfølgelig ta� 
nødvendig grep uten å vente på byråkratenes ine�ek- 
tive jobbing med en melding. Næringen fortjener 
politikere som tør, ikke politikere som kun skyver 
utfordringene til e�er valg, eller neste valg.

«Aldri har så mange jobbet så mye for så lite», sitat 

fra �orvald Tandes leder innlegg som gjelder Stor- 
tingsmelding 7, som i Norsk Fiskerinæring nr 1. 2024 
�kk den strålende ti�elen, «Tilbake til start». Det er 
snart 2,5 stortingsperioder, og ni statsråder siden 
oppre�elsen av Eidesen-utvalget, inkludert meg selv, 
jeg er opprinnelig trist fordi jeg ikke fullførte og �kk 
lagt frem en kvotemelding, inkludert strukturen-
dringer. Ni år med sysselse�ing av byråkrater som 
siterer seg selv, år e�er år, og legger frem det som 
Stortinget ønsker, noe som kun «kan skape �ertall», 
et �ertall der ingen er fornøyd, uten politisk handling.

Endringen i Norsk �skeripolitikk fra en gjennom- 
syret næring av subsidier og detaljstyring til en selv- 
stendig næring har vært en suksess, norsk forvaltning 
av ressursene har vært en suksess. Men, vil historien 
videreføre suksessen, vil status qua «skape vekst og 
nye arbeidsplasser»? Neppe. Med Regjeringer uten 
sidestykke i sin iver e�er nye statlige inntekter (skat-
ter/avgi�er), og o�entlige reguleringer er det mer 
sannsynlig at veksten og innsatsen vil avta. En ine�ek- 
tiv �åte og kvotestruktur likeså. Ja, de�e handler om 
folkets ressurser, som en del av folket vil jeg kreve at 
aktørene, strukturene og eierskapet er innordnet på 
en slik måte at mine ressurser gir mest mulig avkast-
ning.  

Regjeringen, Fiskeriministeren trenger absolu� ingen 
melding eller utredning, små grep kan gi gode resul-
tater. Som statsråd �ernet, endret og justerte jeg �ere 
«hindringer» til det beste for næringen, til enorme 
protester fra organisasjoner, politikere og interesser 
langs kysten. Ja, det gikk så langt at opposisjonen ville 
endre maktfordelingen mellom Storting og Regjer-
ing for å stanse meg. Jeg har ikke noe behov for noen 
«skryteliste», men eksempler på handlekra� på tross 
av enorm motstand �kk jeg vedta� en forenkling av 
kvotesystemet, som faktisk ble gjennomført, men 
selvfølgelig �ernet nå av si�ende regjering. Jeg �ernet 
Fylkesbindingene, på tross av enorme protester, jeg 
åpnet for større �eksibilitet i fartøyutforming (blant 
annet økning i lasteromsbegrensningen), under 
enorme protester, jeg �kk også inn oppmykninger 
i pliktsystemet, men trakk hele saken da Stortinget 
ikke fant noen enighet.  Poenget mi� er som sagt, in-
gen skryteliste, men re� å sle� påpeke at det �nnes 
politisk handlingsrom, hvis man tør, man trenger ikke 
å vente på den byråkratiske kvernen. 

“Får Norges nest 

største og viktigste 

eksportnæring , 

i fremtiden, 

den nødvendige 

oppmerksom-

het og politiske 

handlekraften 

som kreves?”
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Fiskerinæringens Innkjøpsselskap AS (FIAS) 
ble etablert i 1994. Vi arbeider for å gi våre 
aksjonærer de beste prisene i markedet på 
en rekke ulike produkter og tjenester. 

Selskapet har i dag 4000 aksjonærbedrifter fra små og store bedrifter 

i fiskerinæringa.

  FIAS har avtaler med følgende samarbeidspartnere: 

Bli med oss du også!  – Mer info: www.fiasinnkjop.no

Ansatte i FIAS-bedrifter og medlemmer i Norges Fiskarlag kan nå også benytte disse avtalene.

IVAR

AS

®

VI TAR INNEMILJØET PÅ ALVOR

Reisebyråtjenester Flyreiser Hotell HotellForsikringer Overnatting
if ... Skadeforsikring

Hotell

Overnatting

Forbruksvarer, kjemikalier og rekvisita  Møbler og innredning

Printer-tjenester og dokumenthåndtering

Markedets raskeste dør-dør tjeneste

Lager og logistikk

Etiketter og embalasje

Drivstoff

Profilprodukter og Konseptutvikling

Flyreiser Digitale etiketterAnalysetjenester Leverandør til næringsmiddelindustrien Finansielle tjenester Gassolje, strøm og energi

Konsulenttjenester, kjemi og vaskeanlegg Krydder, stivelse og hjelpestoffer Festemateriell og byggevarer Analysetjenester Mat og drikke Bedriftshelsetjeneste

Kartongemballasje IT-løsninger for skipEmballasje og lab-utstyr Utstyr til næringsmiddelbransjen Ulike kvalitetskurs og tjenester Papir, tørk og dispensere Finansiering, fakturering, inkasso

Næringsmiddelrenhold Trådløse IoT-sensorerBransjetilpasset HMS-løsning Hotell Mattrygghet, kvalitet og HMS Emballasje og maskiner

Bærekraftig gjenvinning 

over hele landet

Forbedrer innemiljø Labutstyr og emballasjeRengjøringsmidler, maskiner og utstyr Regnskap og rådgivning Rekruttering og bemanning Massivpapp Reisebyråtjenester

Plastemballasje BemanningElektriske artikler B2B Gaveesker for laks og ørret Skadedyrbekjempelse Rekruttering

Sikkerhetsstyringssystemer 

og andre tjenester

Rekvisita og driftsmateriell Digitale signeringsløsningerSkadedyrbekjempelse Plastemballasje Bølgepapp Fullsortiment grossist

Næringsmiddelhygiene

og skadedyrbekjempelse

Drift og vedlikeholdsrekvisita Maskiner og emballasjeAnalysetjenester Energiløsninger Emballasjeprodukter Etiketter Industrimaling

Kontor-, lager- og verkstedinnredning Leie og vask av arbeidstøyPensjon Elektro-materiell

Totalleverandør 

på emballasje og rekvisita Gassprodukter Rekvisita

Slanger, drift- og vedlikeholdsprodukter

VA, VVS, Elektro, Verktøy, 

Drift, Verneutstyr, Arbeidsklær

if ... Skadeforsikring
Forsikringer Maskiner og vedlikehold

Flexible filmer og vakuumposer 

for næringsmiddelindustrien  Økonomisk rådgivning Telefonitjenester

Ensileringsprodukter Kurs og førstehjelpsutstyr
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TEKST



“Ikke hold på med politisk selvpining – ikke lov noe, 
dersom dere ikke har til hensikt å gjøre noe”, sa Arne 
E Karlsen, daglig leder i Gunnar Klo AS, fra scenen 
under Blå Uke i Bodø i mai. Dere�er listet han opp 
alle de 12 utredningene som har bli� laget de siste 
12 årene; en for hvert år. Som ikke har bli� fulgt opp 
i realpolitikk. Enstemmige råd fra ekspertgrupper 
har ikke bli� fulgt. 

Utviklingen i �skerinæringen de siste 30 årene har 
vært formidabel – på �åtesiden. Audun Iversen i 
No�ma viste i sin presentasjon på Blå Uke at mens 
lønnsomheten på �åtesiden har økt jevnt og mye, 
har industrien ligget med et resultat på null/minus i 
hele samme periode.  

Fra samme scene sa Fiskarlaget seg godt fornøyd 
med den nye kvotemeldingen, og videre at de er for 
sameksistens og samhandling med alle andre som 
ønsker å bruke havet - så lenge det ikke på noen 
måte påvirker dem.  

Sameksistens må til for at vi skal overleve langs den 
harde kysten vår. Vi har en lang historikk i å hjelpe 
hverandre til å eksistere og ja, det har bølget frem 
og tilbake i maktforholdet mellom aktørene. Men 

i det moderne Kyst-Norge er det nå en vedvarende 
skjevhet laget og oppre�holdt av styresmaktene 
våre. Uanse� farge på regjeringer, har vi de siste 
tiårene knapt se� noen reell politisk vilje til å styrke 
industriens kår, til å se�e makt bak de u�alte am-
bisjonene om å skape �ere helårlige arbeidsplasser 
langs kysten. To av de tiltakene som faktisk er iverk-
sa�, fersk�skordningen og levendebonus, står under 
konstant press for å bli �ernet.  

Hva gjøres fra politisk hold? Jo, det se�es ned et 
utvalg for å lage en NOU eller rapport, som uten 
unntak umiddelbart e�er overrekkelse blir lagt i en 
sku�. Som nevnt over; 12 rapporter på 12 år! 

Den siste som kom 8. mars 2022, den såkalte Bear-
beidingsrapporten, inneholdt 32 helt konkrete 
tiltak som uten mye omregulering eller annet styr 
kan iverkse�es. Bjørnar Skjæran sa han skulle im-
plementere den i kvotemeldingen. Kanskje tok han 
rapporten med seg til Lurøy da han gikk av, for da 
Cecilie Myrseth lanserte kvotemeldingen, var det 
knapt e� ord om industrien i den. De tiltakene som 
var ta� inn fra Bearbeidingsrapporten ble i det store 
bildet avvist. Og hun sa det re� ut da kvotemeldin-
gen ble presentert: meldingen ville bli for kompleks 
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Mer av det som 
IKKE FUNGERER?

“To av de 

tiltakene som 

faktisk er 

iverksatt, fersk-

fiskordningen 

og levendebonus, 

står under 

konstant press 

for å bli fjernet.”

TEKST: MAIKEN JOHNSEN, KLYNGELEDER COD CLUSTER. FOTO: ROBIN KJØLÅS KRISTENSEN



dersom en også skulle bygge inn hensynet til indust- 
rien - slik at det skal følges opp senere.  

Om vi skulle være så heldig at vi �kk en �skeri- og 
havminister som faktisk har tenkt å se�e makt bak 
de u�alte �skeripolitiske ambisjonene, si�er ved-
kommende sannsynligvis ikke lenge nok i posi- 
sjonen til å kunne gjøre noe. Stolleken som foregår 
i �skeridepartementet, er kanskje også et bilde på 
hvor lite viktig denne næringen er i det politiske sys-
temet.  

Som følge av klart u�alte politiske ambisjoner er vi 
nå godt i gang med å reetablere torskeoppdre� som 
en ny vekstnæring på kysten. Et statlig stø�et avl-
sprogram har gå� gjennom 20 år og har avlet frem 
torsk som er i god kondisjon, som vokser godt, som 
er motstandsdyktig mot sykdom og som er blitt 
domestisert. 
 
Likevel velger myndighetene å unnlate å behandle 
søknader om nye lokaliteter. Full stans i søknads- 
arbeidet ble innført uten forvarsel fra Ma�ilsynet 
i mars. Næringen inviterte til dialog,  men disse 
henvendelsene ble ikke engang besvart. Vår fersk-
este Fiskeri- og havminister Marianne Sivertsen 
Næss kunne heller ikke love at det skulle bli noen 
fortgang i prosessen jf. intervju i Intra�sh 13. mai. I 
juni kom Ma�ilsynet ut med nye retningslinjer for 
behandling av etableringssøknader om torskeopp- 
dre�. Tre måneders full stans i behandlingen har 
sa� næringen unødvendig langt tilbake og bidra� 

til en saksrestanse som allerede var altfor stor hos 
våre beslutningstakere. Imens har vi en dynamisk 
næring som er avhengig av o�entlige godkjennelser 
på en rekke områder for å kunne utvikle seg. Mark-
edet har ta� imot oppdre�storsken med åpne armer 
som et tillegg til vill�sken for helårlig tilgang av et 
utmerket norsk råsto�. Men det er begrenset hvor 
lenge næringen kan holde på i den skala som den nå 
er tvunget til å drive.  

De�e er ikke god �skeripolitikk! De�e er ikke god 
næringspolitikk! De�e er ikke god distriktspoli-
tikk! De�e er ikke god nordområdepolitikk! 

De partiene som faktisk har en u�alt �skeripolitikk, 
sier alle at de skal jobbe for mer helårlig aktivitet i 
�skerinæringen langs kysten. Og det har også alle 
regjeringer gjort de siste 20-30 årene. Når skal poli-
tikerne skjønne at man må ha med seg hele verdik-
jeden for å bygge kystsamfunn? Det har vært noen 
svært gode år for �åteleddet samtidig som �skein-
dustrien ikke har ha� muskler til å utvikle seg videre. 
Den positive utviklingen som har skjedd i helårlige 
arbeidsplasser på land, og som bygger kystsamfunn, 
er nesten utelukkende i oppdre�snæringen. Og de 
har tilgang på råsto� hele året.  

Trenger vi en ny industrimelding? Nei, vi trenger 
politisk evne og vilje til å levere på konkret handling 
for å nå ambisjonene. Ikke mer retorikk, – men aktiv 
politisk handling.
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MER AV DET SOM IKKE FUNGERER?

Maiken Johnsen, daglig 
leder av Cod Cluster.
Foto: Haakon Dueland/ 
Egga Utvikling

“Stolleken som 

foregår i fiskeri- 

departementet, 

er kanskje også 

et bilde på hvor 

lite viktig denne 

næringen er i 

det politiske 

systemet.”

MØT OSS PÅ 
NOR-FISHING 2024

20.-22. august 

Under hele messen treffer du oss på stand A-145

Velkommen
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Administrerende direktør i Sjømatbedri�ene, Robert 
H. Eriksson, er svært glad for å ha få� Johann Martin 
om bord for å bli en del av team hos Sjømatbedri�ene. 

Stillingen som rådgiver for næringspolitikk og kom-
munikasjon er en nyoppre�et stilling. Sentrale opp-
gaver i arbeidshverdagen vil innebærer kontakt med 
næringsaktører, politikere på alle nivå: regjering, 
storting, regionalt og lokalt, i tillegg til media og andre 
relevante organisasjoner. Sammen med bransjeut- 
valgene, de faglige lederne innen bransjeområdene, 
og administrerende direktør, vil Krüger få en sentral 
rolle i å utvikle næringspolitiske løsninger for å sikre 
gode og forutsigbare rammevilkår for sjømatnæringen.  

- Kampen om oppmerksomhet blir bare tø�ere og 
tø�ere. I tillegg ser vi at de store slagene, de siste årene, 
og i årene som kommer vil handle om å sikre sjømat-
næringen næringspolitiske rammevilkår som bidrar til 
økt lønnsomhet og konkurransekra�. Johann Martin 
vil være et perfekt tilskudd for å gi Sjømatbedri�ene 
økt kra� og kapasitet for å lykkes i enda større grad 
innen det næringspolitiske, samt å gjøre organis-
asjonen til et enda sterkere bindeledd mellom våre 
medlemmer og myndighetene, sier administrerende 
direktør i Sjømatbedri�ene Robert H. Eriksson. 

Den ferske næringspolitiske rådgiveren i Sjømat-
bedri�ene kommer fra stillingen som konsulent i 
Nordaførr Kompetanse AS. Der startet han i 2022 
e�er at han hadde fullført sin Mastergrad i Re�sviten-
skap fra Universitetet i Tromsø.  

- Jeg se�er stor pris på tiden jeg �kk i Nordaførr. Det 
var to lærerike år hvor arbeidshverdagen bestod i å 

bistå kundene med regulatorisk og politisk bistand, 
kommunikasjon, utarbeidelse av presentasjoner, 
organisasjonsutvikling, utarbeidelse av kontrakter, 
strategi og annen kommersiell bistand. Her �kk jeg 
bygget meg en bredere erfaring, samtidig som jeg 
�kk ta� i bruk kompetansen fra både utdanningen og 
politikken, sier Johann Martin Krüger. 

Norsk Sjømat har snakket med �ere som kjenner 
Johann Martin godt. De beskriver han som en plikt- 
oppfyllende, lærevillig og ambisiøs lofotværing. 
Tross sin unge alder så omtales han som «voksen» 
og moden i forhold til alderen. Tidligere kollegaer 
opplever han som trygg, sporadisk morsom, og en 
tillitsvekkende person. 

- De�e var rosende ord som varmet. Det er så det 
blir nesten for meget. Jeg har alltid vært glad i å jobbe 
med andre mennesker. Jeg har alltid ha� et ektefølt 
og brennende engasjement for kysten, og nærings-
livet langs den. Noe av det som gir meg mest energi er 
å møte, snakke med og bistå næringslivsaktører som 
er stolt av det de gjør, og ønsker å utvikle sin bedri� 
og si� lokalsamfunn, sier han. 

Johann Martin forteller at etter han startet med 
jusstudiene kom også interessen raskt for fiskeri-
forvaltningsrett, og hvor han skrev masteroppgaven 
om teknologibruk i fiskeriforvaltning. Han forteller 
videre at han i tiden hos Nordaførr Kompetanse 
fikk gleden av å utvikle kompetanse på havbruks-
rett hvor han blant annet var med og bisto kunder 
i utviklingen av det nye regulatoriske regimet for 
havbruk til havs sammen med Nærings- og fiskeri- 
departementet. 

Johann Martin Krüger har startet i den nyopprettede stillingen som rådgiver for 
næringspolitikk og kommunikasjon i Sjømatbedriftene. Tross sin unge alder har 

han opparbeidet seg stor politisk kompetanse gjennom sine verv i Unge Høyre, og 
Nordland Høyre. I dag er han vararepresentant til Stortinget. I tillegg er han vokst opp 

i næringen og har opparbeidet seg stor innsikt og kunnskap om sjømatnæringen. 

TEKST: KJETIL HESTAD, SJØMATBEDRIFTENE

SJØMATBEDRIFTENE STYRKER LAGET:

– Johann Martin Krüger er ansa� som rådgiver 
for næringspolitikk og kommunikasjon

“Noe av det som 

gir meg mest 

energi er å møte, 

snakke med og 

bistå næringslivs- 

aktører som er 

stolt av det de 

gjør, og ønsker 

å utvikle sin 

bedri� og si� 

lokalsamfunn.” 



Johann Martin Krüger 
er ansa� som rådgiver 
for næringspolitikk og 
kommunikasjon hos 
Sjømatbedri�ene.
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SJØMATBEDRIFTENE

- Ekstra hyggelig blir det å kunne få fortse�e å job-
be opp mot denne bedri�en da det viser seg at de er 
medlemmer i Sjømatbedri�ene, sier han. 

Hvorfor Sjømatbedriftene? 
Norsk Sjømat er nysgjerrig på hva som gjorde at han 
tente på akkurat denne jobben hos Sjømatbedri�ene 
og valgte å se�e snuten sørover fra Tromsø til Trond-
heim? 

- Da jeg så stillingsutlysningen tenkte jeg at den var 
som skrevet for meg. Det var re� og sle� en drømme-
jobb. Her får jeg muligheten til å bli med å forme 
Norges viktigste fremtidsnæring i nært samspill med 
næringsaktørene, dyktige tillitsvalgte og kunnskaps-
rike ansa�e i organisasjonen. Jeg får re� og sle� holde 
på med alt som gir meg energi i hverdagen, sier han. 

Krüger forteller videre at han har stortrivdes i Tromsø 
og hos sin tidligere arbeidsgiver. Han forteller videre 
at han og samboeren har ha� et ønske om å �y�e til 
Trondheim e�er hvert for å være nærmere hennes 
familie. 

- Da muligheten om stillingen hos Sjømatbedri�ene 
kom var det ikke noe å tenke på, da var det bare å gå 
all inn. Jeg kjenner på at jeg er klar for nye inntrykk og 
utfordringer, legger han til. 

Ved siden av studiene og til dels jobb har han vært 
svært aktiv innen politikk, og er for tiden vararepre-
sentant på Stortinget for Nordland. Han har en for-
tid med tillitsverv i Unge Høyre både nasjonalt og 
regionalt. 

- Gjennom mi� politiske engasjement har jeg opp- 
arbeidet meg et ne�verk i politikken, i o�entlig- og 
privat sektor. I tillegg har jeg opparbeidet meg er- 
faring innen kommunikasjon både internt i politiske 
beslutningsorganer, og eksternt i ulike medier. De�e 
er erfaringer jeg håper å få stor ny�e av i min jobb for 
Sjømatbedri�ene, og at de�e kan komme både med-
lemmene og organisasjonen til ny�e, sier han. 

Administrerende direktør i Sjømatbedri�ene, Rob-
ert H. Eriksson, følger seg trygg på at de har gjort et 
meget godt valg ved å anse�e Johann Martin. 

- Han imponerte meg stort under intervjuene. Han er 
kunnskapsrik, med en stor arbeidskapasitet og ikke 
minst fremstår som ambisiøs, både på egne vegne og 
på vegne Sjømatnæringen. Han har re� og sle� en at-
titude som passer oss hånd i hanske. Jeg er overbevist 
om at han vil bli en stor ressurs for Sjømatbedri�ene 
og våre medlemmer, avslu�er Eriksson.

“Gjennom 

mi� politiske 

engasjement har 

jeg opparbeidet 

meg et ne�verk 

i politikken, 

i o�entlig- og 

privat sektor.” 
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KJØKKENBENKEN
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Framgangsmåte: 

Skjær hvalen i sashimi skiver, topp med li� hvitløkspuré, 
3 stk ingefær julienne, 3 stk gressløk.    
 
Varm opp sesam olje til røykepunktet og hell over 
varm sesam olje så hvalen blir så vidt kokt på toppen. 

Hell over sitron, soya og dryss på sesamfrø. 

Topp gjerne med cherrytomater 
fra Hanasand.

Ingredienser:

Ingefær julienne
Gressløk i 4 cm staver
Hvitløkspuré 
Sesam frø 

Sesam olje
20 ml japansk sesam olje
200 ml oliven olje
 
Sitron soya
30 ml soya saus
20 ml sitron jus 

Lett stekt hval med sesam, ingefær, gressløk og tomater fra Hanasand.
Laget av kokk Øyvind Næsheim på Deja Vu i Stavanger. 



Grunnlagt på begynnelsen av 2000-tallet, har MPack 
AS raskt vokst fra en liten oppstartsbedrift til en 
betydelig aktør. Med fokus på kvalitet og kunde- 
tilfredshet arbeider MPack tett med kunder for å 
designe emballasjeløsninger som møter de stadig 
strengere kravene til miljøstandarder.

MPack AS tilbyr et omfa�ende utvalg av emballasje- 
produkter, inkludert:

1. Resirkulerbare: alternativer som bidrar til å 
 redusere miljøpåvirkningen.

2. Plastemballasje: Innovativ løsninger som 
 minimerer bruken av materialer uten å 
 kompromi�ere på styrke og funksjonalitet.

3. Spesialtilpassede Løsninger: Skreddersydde 

 emballasjeløsninger som er tilpasset kundens 
 spesi�kke behov og produktkrav. Som for 
 eksempel K10 �lm, mono�lmer, med særlig 
 fokus på �skeri.

MPack AS leverer et bredt utvalg av maskiner for 
næringsmiddelindustrien og har løsninger til alt fra 
små bedri�er til store industribedri�er. 

• VARIOVAC dyptrekkere: For vacuumpakking, 
 MAP og skin, �eksibel og stiv underbane.

• SEALPAC skålpakkere: Prefabrikerte beger 
 eller pappbre� for pakking av produkter i MAP 
 eller skin.Fleksible maskiner med kort omstilling 
 mellom produkter/forpakningsløsninger. 

• FUJI Flowpack-maskiner: For innpakking av
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MPACK AS
– en innovativ og seriøs utfordrer på leveranser av bærekra�ige 

emballasje- og maskinløsninger til norsk sjømatnæring

MPack AS leverer maskiner og emballasjeløsninger til norsk næringsmiddelindustri, 
og er kjent for sin innovative tilnærming til pakking og bærekraftig beskyttelse av 

produkter. Selskapet har etablert seg som en ledende aktør på markedet, 
og tilbyr et bredt spekter av maskiner og emballeringsløsninger. 

TEKST: BJØRN BERGUM OG THOMAS LAUNER, MPACK AS. FOTO: VARIOVAC GMBH

“MPack AS 

tilbyr et 

omfattende 

utvalg av 

emballasje-

produkter.” 



 produkter i plast�lm med kontinuerlig �lm�yt. 
 Fleksible løsninger og ideelle maskiner for 
 reduksjon av plastforbruk.

• VEMAG porsjonering og forming

Disse maskinene fra MPack AS er kjent for sin 
pålitelighet, brukervennlighet og høye kvalitet. Sel-
skapet tilbyr også tilpasning av maskiner for å møte 
spesi�kke kundebehov, samt omfa�ende stø�e og 
vedlikeholdstjenester for å sikre optimal dri� og 
lang levetid på utstyret.

MPack vil under NorFishing vise deres VARIOVAC 
Primus dyptrekker, konstruert i en ren og robust 
utforming for hygienisk desig, kompatibel med re-
sirkulerbar emballasje så som �berbasert (papir) og 
monomaterialer. Kom innom for en hyggelig fagprat. 

Du �nner MPack på stand A-145 under Nor-Fish-
ing. Der viser de også maskin og emballasje. 

mpack.no
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BÆREKRAFTIGE EMBALLASJE- OG MASKINLØSNINGER

“Disse maskinene 

�a MPack AS 

er kjent for sin 

pålitelighet, 

brukervennlighet 

og høye kvalitet.” 



Formål
Kurset, Hygiene og trygg matproduksjon, gir en grundig gjen-
nomgang av grunnforutsetningene som kreves for å sikre trygg 
mat i bedriften. Dette e-læringskurset vil kunne tilbys på flere 
språk etter behov og vil være tilpasset sjømat-bransjen.

Formålet med kurset er å gi deltakeren en god forståelse av viktige 
grunnforutsetninger og hvilken risiko som er kny�et til disse. Denne 
kunnskapen er nødvendig for felles forståelse av ma�rygghet. E�er 
gjennomført kurs vil deltageren ha god forståelse av grunnforut-
setninger og hvilken risiko de innebærer. Deltageren vil ha teo- 
retisk og praktisk kunnskap om hygiene og vite hvordan man skal 
håndtere mat for å sikre trygg matproduksjon. Kurset vil også gi 
deltagerne kunnskap til å forstå bedri�ens risikofaktorer.

 Målgruppen for dette kurset er for de som er i daglig produksjon 
av fiskeprodukter i bedriften. Det er lagt fokus på kritiske punk-
ter i fiskens verdikjede som i ett eller flere ledd skal håndtere et 
produkt som til slutt ender som mat til forbruker/kunde. Kurset 
krever ingen forkunnskaper.

Dokumentert opplæring:
Ved bestått e-læringskurs, vil deltageren kunne laste ned kurs-
bevis som kan beny�es som dokumentasjon for bedri�ens intern-
kontroll.

I en utvidet løsning så kan man ha en rapporteringsløsning som gir 
full kontroll og oversikt over gjennomført opplæring i bedri�en/
organisasjonen. 

Kursets innhold
Modul 1 – Hva er hygiene og mattrygghet?
Modul 2 – Internkontroll og HACCP
Modul 3 – Farer
Modul 4 – Grunnforutsetninger
Modul 5 – Temperaturkontroll
Modul 6 – Opplæring
Modul 7 – Produksjonshygiene
Modul 8 – Personlig hygiene
Modul 9 – Utstyr, bygg og skadedyr
Modul 10 – Kvalitets- og sporingsrutiner
Eksamen 

Annen info
Det er kontrollspørsmål mellom hver modul. 
Du kan starte og stoppe kurset som du vil og ta det i flere biter. 
Kurset starter der du stoppet forrige gang.

Kontakt FIAS:
post@fiasinnkjop.no
Frode Kvamstad
Mobil: 970 43 974

FIAS – Fiskerinæringens Innkjøpsselskap AS
Alle sjømatbedriftene i Norge kan bli aksjonær i FIAS, som forhandler innkjøpsavtaler på vegne av aksjonærene. 
I dag er det vel 4000 bedrifter som kan handle gjennom avtalene. 
For mer informasjon: www.fiasinnkjop.no 
FIASNYTT er en informasjonsplass for samarbeidspartnerene til FIAS
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FIAS vil tilby e-læringskurs til sine bedrifter

Opplæring av ansatte er viktig for alle bedrifter som håndterer sjømatprodukter. 
I dag skal alle ansatte, nyansatte og ferievikarer ha en slik opplæring og denne skal 

kunne dokumenteres i henhold til ulike kvalitetsstandarder. Utvikling av teknologi for 
sjømatforedling er stadig i utvikling og dette stiller krav til alle som skal jobbe i 
sjømatsindustrien. Få feil, smart jobbing og gode holdninger er god økonomi! 

Dette oppnår man ved en effektiv og god opplæring.

Hygiene og trygg matproduksjon
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TEKSTFIASNYTT

Målgruppe
Programmet er spesielt utformet 
for virksomheter som ønsker å 
investere i egne ansa�es utvikling 
for å styrke virksomhetens ma�-
rygghet. Ved å delta i de�e pro-
grammet, får medarbeiderne en 
unik mulighet til å tilegne seg 

både praktiske ferdigheter og formell kompetanse som er direkte 
relevant for deres daglige arbeid innen kvalitets- ledelse.

Programmet er aktuelt for deg som ønsker deg eller allerede inne-
har en stilling som kvalitetsmedarbeider, kvalitetskoordinator eller 
kvalitetsleder med ambisjoner om en karriere innen kvalitetsledelse. 

Virksomheter, som ønsker å utvikle egne medarbeidere til denne 
typen stillinger, kan gjennom de�e utdanningstilbudet på en en-
kel måte gi disse en praktisk og formell utdannelse som er spesielt 
tilpasset behovet.

Programmet passer for alle som ønsker å jobbe med kontinuerlig 
forbedring og bidra til å styrke virksomhetens ma�rygghet. Det vil 
være et stort fortrinn å ha vitnemål fra Ma�rygghetsskolen på din CV! 

Påmelding: eurofins.no/MTS/FIAS 
Tlf: +47 480 66 771 
foodconsulting@ftn.eurofins.com

I mai 2024 lanserte Eurofins Food & Feed Testing Mattrygghetsskolen, 
et unikt utdanningstilbud for alle ansatte i næringsmiddelindustiren. I samarbeid 
med FIAS settes det nå opp et parallelt kursprogram rettet mot fiskeindustrien. 
Mattrygghetsskolen er Norges første eksterne utdanningstilbud som kvalifiserer 

kandidater til stillinger innen kvalitetsarbeid og mattrygghet.

Eget FIAS-kull våren 2025

Om undersøkelsen 
ManpowerGroups arbeidsmarkedsundersøkelse gjennomføres 
blant et representativt utvalg norske bedri�er hvert kvartal.

Arbeidsmarkedsundersøkelsen for tredje kvartal 2024 ble gjen-
nomført mellom 1. og 30. april med 788 norske bedri�er som re-
spondenter. Hver bedri� �kk spørsmålet: Hvordan forventer du at 
totalbemanningen i din bedri� vil endre seg i de tre månedene til 
september 2024 sammenliknet med nåværende kvartal?

Feilmarginen i undersøkelsen er +/- 3,5 prosentpoeng. 

Undersøkelsen er en del av ManpowerGroups globale arbeids-
markedsundersøkelse ManpowerGroup Employer Outlook Survey, 
som har bli� gjennomført i over 50 år. 

Les mer og se hele undersøkelsen 
på FIAS sin hjemmeside:
�asinnkjop.no

MEOS for Q3 2024
Siden 2003 har vi spurt et representativt utvalg norske virksomheter om hva slags 

ansettelsesplaner de har for kvartalet vi går inn i. Våre målinger har vist seg å stemme 
godt med hva som faktisk skjer – for tredje kvartal ender barometeret på 22 %.



Canon er markedsledende innen bildekommunikasjon og dokumentbehandling for 
både konsument- og bedriftsmarkedet, og er en foretrukket leverandør av print 

og dokumenttjenester med over 40% markedsandel.

Produkt- og løsningsporteføljen omfa�er alt fra foto, video, skriv-
ere og skannere til multifunksjonsprodukter, større produksjons- 
& fotoskrivere for det profesjonelle markedet, samt innovative 
digitale løsninger og tjenester.

De har landsdekkende service og dyktige spesialister som sikrer 
at kundene får optimal kvalitet, produktivitet, oppetid og e�ektive 
arbeidsprosesser.
 
Hva kan Canon hjelpe deg med?
Som ledende leverandør av nyskapende dokumentløsninger, kan 
de bidra til økt e�ektivitet og lønnsomhet for våre kunder.

Deres løsninger kombinerer hardware, so�ware og tjenester tilpas-
set den hybride arbeidsplassen. De har gode løsninger og tjenes-
ter innen print, automatisering og digital dokumenthåndtering 
som bidrar til økt e�ektivitet uanse� hvor du jobber fra, som for 
eksempel elektronisk signering.

De leverer mange ulike tjenester innenfor digitalisering og struk-
turering av både fysiske papirarkiver, og ustrukturerte digitale 
�lområder. Ved å digitalisere og strukturere dokumen-tasjon i 
ulike typer arkiver, for eksempel kontrakts-arkiv, eller HR, kan 
man realisere mange potensielle fordeler, som e�ektivisering av 
prosesser, trygghet for viktig informasjon som ikke lenger kun er 
lagret i papirform, sikkerhet og tilgangsstyring, samt enklere deling 
av informasjonen.

Canon tilbyr også helhetlige sikkerhetstjenester som hjelper våre 
kunder å møte sine sikkerhetsutfordringer. Alle deres kunder skal 
være trygge på at de er oppdatert på, og forstår hva som kreves og 
forventes av en moderne IT-leverandør. De brenner for sikkerhet 
og sikkerhetsfunksjonalitet er en del av alle deres produkter og tje-
nester.

Jobber du med gra�sk produksjon eller hustrykkeri kan de levere 
et bredt spekter av markedsledende og innovative produksjonsløs-
ninger og arbeids�yt/automatisering som gjør det mulig å skape 
ny business og/eller e�ektivisere.

Deres produkter og tjenester for de med behov for utskri�er og 
innskanning i store formater er både kreative, smarte og e�ektive. 
De�e gjelder alt fra fotoutskri�er, utskri�er av tekniske tegninger, 
kart og arealplaner, markedsre�et informasjon og de har også be-
tydelig kompetanse på materialer som er egnet for de�e.
 
Eksempler på produkter og løsninger Canon kan levere er som 
følger; Printer/skriver, multifunksjonsmaskin, kopimaskin, skan-
ner, Laserprinter, plo�er, løsninger for gra�sk produksjon & stor-
format, sikkerhetstjenester, E-signering, digitalisering av doku-
menter, samt automatisering av prosesser.
 
Ta gjerne kontakt med avtaleansvarlig til FIAS i Canon Norge om 
du ønsker å vite mer om hva de kan hjelpe deg med:

For Canon Norge: Erik Soelberg 
erik.soelberg@canon.no
Mobil: 958 268 34
www.canon.no

Canon Norge AS – landsdekkende 
samarbeidspartner til FIAS-bedrifter

BÆREK�FT
I Canon har de fokus på reduksjoner i ressursforbruk og resirkulering, for å bidra til utviklingen av en 
sirkulær økonomi. De tilstreber å redusere CO

2
-utslipp gjennom alle stadier av produktets livssyklus.

Canon har også forpliktet seg til å tilpasse dri�en e�er FNs bærekra�s mål, som er skapt for å oppnå en 
bedre og mer  bærekra�ig fremtid for alle. Målene tar opp de globale utfordringene vi står overfor.
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Stadig �ere velger Cowab som sin leverandør, og det er det mange 
grunner til:

• Svært stort utvalg av lagerført innredning & utstyr til 
 arbeidsplassen
• Produkter av høy kvalitet - de tilbyr 7 års garanti!
• Cowab er kjent for deres ekstra hyggelige og kompetente 
 kundeservice
• 30 dagers åpent kjøp

• Coweb leverer til hele landet
• De kan spesialprodusere & tilpasse mange av produktene 
 e�er behov
• Du kan bestille på ne�, e-post, telefon eller chat
• Det de ikke har i standardsortimentet kan de o�e ska�e

Kontaktinfo:
Kjetil Øen | E-post: kjetil.oen@cowab.no
+47 63 94 76 00

Se utvalget på: 
h�ps://cowab.no 

I over 90 år har Cowab levert innredning 
& utstyr til små og store arbeidsplasser. 
Som FIAS-medlem får du rabatt på hele 

deres rikholdige sortiment, både til 
industri, verksted, lager & garderobe.

Cowab – ny 
leverandør til FIAS

Emballasje:
Med over 100 års samlet erfaring innen bransjen så kan de tilby 
høy kompetanse og �eksible løsninger som imøtekommer kundens 
ønsker og behov. I produktsortimentet kan de blant annet tilby 
sveisbare PP skåler i alle varianter og fasonger, pappskåler, alumin-
ium, folier, vakuum og kokeposer e�er spesi�kasjoner. 

Alle standard produkter er alltid tilgjengelig på eget lager som be-
tyr meget korte responstider.

Deres nøkkelord er kvalitet, service i alle ledd og miljø. 

Produksjon:
Pakkemaskiner og pakkelinjer til næringsmiddelindustrien krever 

kvalitet og pålitelighet hver dag hele året. Derfor har Empakk AS 
valgt noen av verdens ledende produsenter og samarbeidspartnere 
som har sin base og opererer i Europa.

Deres egne serviceteknikere er utdannet innen fagområdet og er 
serti�serte for serviceoppdrag på maskintypene: dyptrekkere, �ow- 
pack, vakuummaskiner, skålpakkemaskiner og tømmepumper.

Ingen prosjekter er for liten eller for stort. 

Ta kontakt med Team Empakk AS 
for rådgiving til neste prosjekt. 

www.empakk.no 

Empakk AS 
– er din landsdekkende totalleverandør innen emballasje, 
pakkemaskiner og service  til næringsmiddelindustrien. 

For Empakk AS er forståelse  for kundens behov helt avgjørende.
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BRANSJEREGISTER  

Hamnegata 43, Molde | Tel: 71 25 19 35
kjellrune@horsgaard.no | Følg oss på  

Tlf: +47 22 88 46 00

www.abcorneliussen.no

Leverandør av krydder, tilsetningsstoffer 

og emballasje til fiskeindustrien. 
Gode råvarer fortjener ABC-produkter.

Minne Industriområde 31
2092 Minnesund

Tlf +47 63966640
www.engebretsenas.no

• Krydder 
• Marinader
• Gourmet 
• Dressinger
• Kryddersmør 
• Oljer & eddik

Vi leverer trygg mat av god kvalitet

Engebretsen AS

Sjømat og landmat

FERDIGMAT AS • Holmen 6, 4842 ARENDAL

Tlf 37 01 51 66 • Epost: post@torungen.no • www.torungen.no

Kystens ledende 

advokatfirma

Oslo | Bergen | Stavanger | Trondheim 

Tromsø  | Ålesund | Tønsberg

Annet

Bank, finans og jus

.

Fryselager

Tilsetningsstoffer Totalleverandør

Kvalitetsleverandør av hvitfisk, pelagisk og prisbelønnet fiskemat
www.rff.no • Tlf.: 74 39 24 90 • Fjordgata 9, 7900 Rørvik

RREVOLUSJONERENDE PRODUKTER EVOLUSJONERENDE PRODUKTER 

FOR NÆRINGSMIDDELINDUSTRIENFOR NÆRINGSMIDDELINDUSTRIEN

www.hjoennevaag.com | Tlf.: 53 48 22 00 | firmapost@hjoennevaag.com

Slakteri

• Slakting av laks, 
 ørret og torsk
• Slakting av stamfisk
• Innfrysing og 
 pakking
 

www.krakoy.no

Lokalisert på Kråkøy i Åfjord Kommune 

Fiskemat

Oppdrett
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BRANSJEREGISTER

Kvalitetsprodukt 

av laks og ørret

 

Tlf.:  73 83 77 50
 
www.isfjordnorway.no

Specializing in fresh airborne salmon
Aalesund - Norway

EXELLENCE IN ATLANTIC SALMON

AND TROUT

www.platinaseafood.com

Grønnegt. 24 – 2317 Hamar
Butikk: tlf 62 54 08 40 • fax 62 54 08 49
Engros: tlf 62 55 30 40 • fax 62 55 30 09

post@knutstad-holen.no

Daglig innkomst av
fisk og skalldyr

Brygga – 3210 Sandefjord
Telefon: 33 48 30 40 – Telefax: 33 46 33 53

e-post: post@brodreneberggren.no
hitramat.no

HVITFISK & SKALLDYR

7273 Norddyrøy • Tlf 72449888 • Fax 72447418
www.seashell.no • helge@seashell.no 

Totalleverandør Laks og ørretReker, skalldyr og skjell

Lutefisk/tørrfisk/saltfisk

Fersk hvitfisk

OMSETNING AV ALLE TYPER HVITFISK

TELEFON:  70114545

MAIL: post@marinesales.no
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Avsender: 
Norske Sjømatbedrifters Landsforening

Postboks 639 Sentrum 
7406 Trondheim

pelias.no


